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TALERLISTE LANDSORGANISASJONEN I NORGE

Askeland, Per 30. 
Aspengren, Tor 8, 35. 
Axelsen, Olaf 26. 
Bjordal, Håkon 27.
Bøe, Johan M. 13. 
Enger, Sverre 27.
Flå, Kåre 15.
Hofstad, Klaus 23. 
Højdahl, Odd 41.
Ingsøy, Bjarne 30. 
Jensen, Henny 33. 
Johannessen, Nils H. 18. 
Kalvik, Arild 21. 
Karlsen, Thorvald 32. 
Kjelsrud, Klaus 33. 
Langås, Reidar 41. 
Løken, Arne 20. 
Lønseth, Sigurd 17. 
Mugaas, N. R. 14. 
Nilsen, Einar L. 34. 
Olsen, O. 17.
Ravnøy, Kristoffer 23. 
Remme, Wiktor 41. 
Skau, Leif 24.
Thoresen, Rolf 19. 
Tveiten, Martin 29. 
Ødegaard, Ivar 22.

hold t represen tan tskapsm øte  fredag  20. novem ber 1970 i S am funns
huset, Oslo.

M øtet ble åpnet kl. 11 av LOs form ann, Tor Aspengren.
Til m øteleder ble va lg t LOs nestform ann, Odd Højdahl, som  også 

foretok  navneopprop. Følgende v ar ti l  stede:

Norsk Arbeidsmandsforbund:  Ole Flesvig, Oslo, K u rt M ortensen, 
K irkenes, Ola Sande, H auketo.

Norges Befalslag: A lbert Uglem, Oslo.
Bekledningsarbeiderforbundet:  B ja rn e  B årdsen, Oslo, H enry  Wold, 

Oslo, Ingeborg Jacobsen, D ram m en, A nfinn B rudvik , Hop.
Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:  R asm us Solend, Oslo, 

S igurd  Engen, Oslo, Odd Isaksen, Tromsø, Rolf B. H ansen, D ram 
m en, K laus H ofstad, Trondheim , A rne D ahl, K vam , Ole Gyberg, 
Vågsbygd.

Norsk E lek tr iker-  og Kraftstasjonsforbund:  E rik  G. K ristoffersen, 
Oslo, Nils H. Johannessen, Oslo, G unnar A ndersen.

Norsk Fengselstjenestemannsforbund:  R eidar A lbertsen, Sofiem yr.
Norsk Grafisk Forbund:  R eidar Langås, Oslo, Jo h an  M. Bøe, Oslo, 

A rild  K alvik, Oslo.
Norsk Gullsmedarbeiderforebund:  K åre  D alberg, Oslo.
Norges Handels- og Kontorfunksjonæ rers  Forbund:  K åre  H ansen, 

Oslo, R eidar Moen, Oslo, P e tte r  H ansen, S tavanger, R u th  Svendsen, 
Porsgrunn , K jell Olsen, Tromsø, B erg ljo t Nyhus, Oslo, K jell Jo h an 
sen, F redrikstad .

Hotell- og Restaurant-Arbeider-Forbundet:  A rne Løken, Oslo, 
A ndreas N ordlie.

Norsk Jern -  og Metallarbeiderforbund:  P ee r B run, Moss, Svenn 
Eriksen, Tønsberg, E inar L. N ilsen, Bergen, H allg ren  G undersen, 
Evenskjer, G unnar Aagesen, T rolla, W illard  K ristiansen, Oslo, 
H enny Jensen, Hyggen.

Norsk Jernbaneforbund:  A rne Olsen, Ski, Odd W essel Larsen, 
Oslo, H åkon B runborg, B ergen, K åre  S tuevold  Hom m elvik, Enok 
B. Skram stad , E lverum .



Norsk K jem isk  Industriarbeiderforbund:  A rne Jo h n n y  Hansen, 
P orsgrunn . H åkon B jordal, H øyanger, S verre  Enger, Oslo, H åkon 
A. Ø degaard, Oslo, S verre  H ansen, Jev n ak er, Georg G ram  Olsen, 
Sandefjord .

N orsk K om m uneforbund:  T orger Oxholm , Oslo, R andi Moe, F je ll
s trand , A lf Helgesen, B ergen, O svald Løberg, Snåsa, K arsten  Berg, 
S tavanger, K a rl B jerkeli, Hønefoss, O lav Sevaldsen, H am m erfest.

Lensm annsbetjentenes  Landslag: O lav K lepp, Oslo.
Norsk Lokomotivm annsforbund:  O. A nfinsen, Oslo.
Norsk Losforbund:  K åre  Toft, T rondheim .
Luftforsvarets  Befalsforbund:  K arl M. Olsen, Oslo.
Norsk M urerforbund:  Lorang K ristiansen, Oslo.
Norsk M usikerforbund:  S igurd  Lønseth, Oslo.
Norsk N æ rings-  og Nytelsesmiddelarbeiderforbund:  A rne A ndre

sen, Oslo, H ans A ndersen, Skien, O laf Sandahl, Fyllingsdalen , A rne 
Porsm yr, Lisleby.

For kjøttindustriarbeiderne:  A rne Moe, Oslo.
N orsk Papirindustriarbeiderforbund:  Rolf Hauge, Oslo, F inn  Sala- 

m onsen, G reåker, O lav A. Skogen, Notodden.
Norsk Politiforbund:  Leif H agew ick, Oslo
Postfolkenes Fellesforbund:  A age Tøm m ereek, Oslo, R agnar Ø d- 

ven, Oslo.
N orsk S jømannsforbund:  H enrik  A asarød, Oslo, K åre  K ris to ffe r

sen, Oslo, K aare  K jæ raas, Sandefjord , W ernalf Falao, B ergen, Odd 
H elland, T rondheim , E inar D ahl, H augesund, B orger Moss, H arstad .

N orsk  S k in n -  og Lærarbeiderforbund:  W iktor Rem m e, Oslo.
Norsk Sko g -  og Landarbeiderforbund:  Svein M orgenlien, Oslo, 

K n u t N akken, Oslo.
Telefolkenes Fellesforbund:  H ara ld  Fondevik, Oslo, B jø rn  Nesset, 

Oslo.
Norsk Tjenestemannslag:  G erd R aaer, Oslo, H j. A ndersen, Oslo, 

B jarne  Ingsøy, Oslo, A rne Laberg, B jerkv ik , R u th  Ryste. B revik.
Norsk Tolltjenestemannsforbund:  Iv a r Nilsen, Oslo.
N orsk Transportarbeiderforbund:  Ole Foshaug, B akkehaug, A s

b jø rn  Høiås, T rondheim , A rnold  M ikkelsen, Laksevåg, A rne H er- 
m ansen, H auketo.

N orsk  Treindustriarbeiderforbund:  O laf A xelsen, Oslo.
A rb e iderpartie ts  P ressefo rbund  og N orsk F orbund  for A rbeids

ledere  og Tekniske F unksjonæ rer hadde m eld t fo rfa ll p.g.a. lan d s
styrem øter.

F y l k e n e s  r e p r e s e n t a n t e r :

A kershus  fy lke :  Leif S tensrud, Vollebekk.
A u s t-A g d e r  fy lke :  Tellef Rislå, Herefoss.
Bergen fy lke :  M artin  Tveiten, Bergen.
B uskerud  fy lke:  T rygve L illebuen, Kongsberg.
Finnm ark  fy lke :  K åre  Flå, Vardø.
Hordaland fy lke:  K risto ffer Ravnøy, K leppestø.
Møre og Romsdal fy lke:  G unnar G undersen, K ristiansund  N. 
Nordland fy lke :  Rolf Thoresen, N arvik.
Oppland fy lke :  M agne M ælum shagen, L illeham m er.
Oslo fy lke :  G unnar A lf L arsen, Oslo, Iv a r Ø degaard.
Rogaland fy lke:  B irger H ansen, Sandnes.
Sogn og Fjordane fy lke:  P e r A skeland, S tårheim .
Telem ark  fy lke :  A nker H erlofsen, Skien.
Troms fy lke :  H enry  Riise, Tromsø.
Nord-Trøndelag fy lke :  A sm und G jørv, Follafoss.
Sør-Trøndelag fy lke:  Odd A sphjell, O rkanger.
V est-A gder  fy lke:  O svald Olsen, K ristiansand  S.
Vestfold fy lke :  R ichard  Thon, Tønsberg.
Østfold fy lke:  Leo Johannesen, G ressvik.

Fra Sekretariatet:  Tor A spengren, Odd H øjdahl, E inar S trand , 
Thorleif A ndresen, F inn  Nilsen, Lage H augness, O tto Totland, Leif 
A ndresen, O laf K arling, K laus K jelsrud , Egil H alvorsen, H enry  
Nicolaysen, Åge Petersen.

V aram enn til Sekretariatet:  Tor H alvorsen, Ø ystein L arsen, E i
v ind Strøm m en, Else Ø rbæ k, A rne Li, T horvald  K arlsen , Leif Skau. 

Fra revisjonsutvalget:  H a rry  Jørgensen, M arie L indquist.

F r a  d i s t r i k t s k o n t o r e n e :
LOs distrik tskontor  
LOs d istrik tskontor  

jo rd .
LOs distrik tskontor  
LOs distrik tskontor  
LOs distrik tskontor  
LOs distrik tskontor  
LOs d istrik tskontor  

B jorvand.
LOs distrik tskontor  
LOs d istrik tskontor  
LOs d istrik tskontor

i Bergen:  O lav Lerø, F in n  Lien. 
i Bodø: H ans N ordahl Jensen , Odd M. B.akke-

i Drammen:  Jakob  G rava, 
i Gjøvik:  Ole K napp. 
i Hamar: Aage Søgård. 
i Kirkenes:  P e r A. Utsi.
i Kristiansand: Rolf Tore H ildebrandt, Aage

i Molde: Y ngve H aagensen. 
i Porsgrunn: H ara ld  E. Olsen. 
i Sarpsborg: T horleif Hansen.



LOs d is trik tskon tor i S tavanger: P e r  Aase.
LOs d is trik tskon tor i Trondheim : R ikhard  H augen, T horbjørn  

Hagen.
LOs adm inistrasjon: Egil Ahlsen, H ara ld  A ndersen, K åre H alden, 

S te inar H alvorsen, P e r H araldsson, Ingem und H augen, K je ll Lien, 
M irjam  N ordahl, Jon  Rikvold, R agnar Røberg L arsen, U lf Sand, 
O ddvar Gøthesen.

Sam arbeidskom ité en D N A —LO; Trygve B ratte li, R eiulf Steen, 
R onald Bye.

S ta tstjenestem annskarte lle t:  N. R. M ugaas.
LOs kv innenem nd: L illian  Bekkevad.
F ylkesu tva lget for sam organisasjonene i A kershus: T ryggve 

A akervik , Oslo.
P ostfo lkenes Fellesforbund: B jørn  F lage P ettersen .
R eferen t  Jon  M yren.
H ovedkasserer Einar S trand  o rien te rte  om rep resen tan tenes reise- 

og d iettoppgjør.

Forretningsorden.
Følgende forretningsorden  fo r m øtet ble enstem m ig ved ta tt:

1. Ingen h a r re tt  til å få  ordet m er enn  2 ganger sam m e sak. U nn
ta t t  fra  inn ledningsforedrag  begrenses ta le tiden  til 10 m in u tte r 
fø rste  og 5 m in u tte r annen gang. Til fo rretn ingsordenen  gis 
ordet b are  1 gang og høyst 1 m inu tt for hver sak. For øvrig kan  
det stilles forslag  til y tte rlig ere  tidsbegrensning  og s trek  m ed de 
inn tegnede talere.

2. Forslag  innleveres sk riftlig  og undertegnet m ed vedkom m endes 
navn. In te t n y tt forslag  k an  tas opp e tte r  a t det er b eslu tte t sa tt 
s trek  m ed de inntegnede ta lere . Forslag som ingen forbindelse 
h a r m ed de på dagsordenen oppsatte saker, k an  ikke behandles.

3. A lle ved tak  sk je r m ed alm innelig  fle rta ll. I tv ilstilfe lle  eller 
n å r 10 rep resen tan te r fo rlanger det, fo regår avstem ningen ved 
navneopprop.

4. I p rotokollen  innføres bare  forslagene og avstem ningene sam t 
de fa ttede  beslu tn inger. P rotokollen  oppleses ved h v e rt m øtes 
begynnelse, og for siste m øte ved dets avslutning.

Den ak tu elle situasjon.
Tor A spengren: 
K am erater!
P å  vegne av S ek re ta ria te t ønsker jeg  rep resen tan te r og gjester 

vel m øtt til d e tte  ekstrao rd inæ re  represen tan tskapsm øte. Spesielt 
ønskes p ressen  vel m øtt til de tte  åpne m øtet i Representantsk;^pet.
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Vi h a r funnet de t nødvendig på b akgrunn  av  situasjonen  å in n 
kalle  til de tte  m øtet. P å  dagsordenen s tå r bare  én  sak, nem lig Den  
aktuelle  situasjon. Og det m est ak tue lle  i dagens situasjon  er den 
prisu tv ik ling  vi h a r h a tt i den seinere  tid, og kansk je  m er konkret, 
hva  v i v en te r oss av p risu tv ik ling  i 1971.

E tte r a t fo rslaget til s ta tsb u d sje tt ble lag t fram  av  R egjeringen 
og e tte r  a t LO hadde gjennom ført en 15 m inu tte rs  s tre ik  som  p ro 
test m ot in tensjonene i de tte  budsjettfo rslaget, la D et norske A rbei
d e rp a rti og L andsorganisasjonen fram  et a lte rn a tiv t b u d sje tt med 
konkre te  punk ter. F ra  Landsorganisasjonens side ble det h er pek t 
på fo lketrygdprem ier hvor arbeidstakernes del, e tte r  R egjeringens 
forslag, skulle forhøyes, og vi pek te  på  subsidiespørsm ålet.

Seinere fik k  v i det tekniske beregningsutvalgs nye prognose som 
viste a t p risu tv ik lingen  ville  bli 1,7 prosent høyere enn  hva tid 
ligere prognoser fo ru tsa tte . D et v a r de tte  som  v a r u tgangspunk te t 
for a t m an  i LOs adm in istrasjon  tok  hele saken  opp ti l  drøfting  
og ble enig om å sende R egjeringen e t brev, d er det ble bedt om 
e t forhandlingsm øte om de økonom iske spørsm ål. Vi sendte  dette  
b reve t u n d er S tortingets d ebatt om budsje tte t. D et skulle m arkere  
a t vi overhodet ikke tok  hensyn til hva som  m åtte  finne sted  under 
denne debatten . R egjeringen fikk  b revet un d er budsje ttdebattens 
annen dag, og sta tsm in isteren  re fe re rte  det fra  S tortingets ta lersto l.

D et an d re  vi v ille  m arkere , v a r a t det v a r prognosene fra  det 
tekniske beregningsutvalg  som v a r den opprinnelige g runn  til at 
v i ba om drøftinger m ed m yndighetene.

Vi fikk  et m øte m ed sta tsm in ister B orten  og finansm in ister M yr
voll fo rrige lørdag. D er beg runnet v i v å r t b rev  og v å r t k rav  i fo r
bindelse m ed beregningsutvalgets prognose. M an ble enig om at 
n y tt m øte skulle holdes e tte r  a t sta tsm in isteren  og finansm inisteren  
hadde se tt n æ rm ere  på hva vi hadde g itt u ttry k k  fo r i b revet. Sei
nere  h a r visstnok lønns- og prism in isteren  avløst finansm in isteren  
i d e tte  arbeidet.

I m øtet sist torsdag (19. novem ber 1970), e tte r  a t S ek re ta ria te t 
hadde d rø fte t situasjonen, tok  vi opp saksforholdet i e t noe v idere 
form at. Vi ga der k la r t u ttry k k  for a t det vi ønsket i fø rste omgang, 
v a r en  prisstopp for å re t 1971. Vi ga også u ttry k k  fo r a t de t bør 
en subsidieinnsprøyting til i forbindelse m ed indeksreguleringen  1. 
ap ril 1971. I henhold  til jo rd b ru k sav ta len  kom m er også bøndene 
inn  i bildet, og m ed det anslag som m an på bakg ru n n  av av talen  
kan  beregne vil det dreie seg om et beløp på  noe un d er 200 m illio
n er k roner. Vi tro r  det vil væ re  k lokest a t m an fra  1. april, da vi 
h a r v å r indeksregulering  og hvor u tslaget v il væ re  7,5 øre pr.



indekspoengs stign ing  fra  111,7 fo re ta r denne innsprøytingen  av 
subsidier.

Om k red ittpo litikken  ve t vi u t fra  b u d sje tte t a t bankene ikke 
få r den sam m e prosen tandelen  i 1971 som i 1970. D er er lag t opp 
til noe innstram ning . I m øtet m ed R egjeringen b rak te  vi på bane 
utlegging av sta tsobligasjoner som bankene ble tilp lik te t å kjøpe. 
Et annet v ik tig  spørsm ål som  ble nevnt, v a r en  reduksjon  av presset 
på investeringer såvel i offentlig  som i p riv a t regi. For en  tid s
periode ville det kunne bety  en stab ilisering  i hele prisu tv ik lingen .

M ed en  prisstopp for hele 1971 m å det også til en sk je rp e t p ris- 
overvåking. I en såv id t lang  periode som d e tte  m å m an regne m ed 
forsøk på om gåelse av reglene om prisstopp. D erfor fan t v i det nød
vendig  a t også prisovervåkingen  kom  opp til debatt.

G årsdagens m øter m ed R egjeringen om fatte t fø rst e t fo rm iddags
m øte og seinere et m øte u tover kvelden  og n a tta  m ed m ellom lig
gende d rø ftinger av de sam m e saker i reg jeringsm øtet. I kvelds
m øtet fikk  vi på ny  en b red  diskusjon om hele den økonom iske 
situasjon.

F ra  m yndighetenes side v a r det e t s te rk t ønske om å få  s itu a 
sjonen behandlet i e t enda b redere  fo rum  enn  kon tak tu tvalget. D et 
m å væ re  tilla tt  å tro  a t et ønske fra  A rbeidsg iverforen ingen  her 
h a r v æ rt m edvirkende. Vi ble fo respu rt om m ulighet fo r endringer 
i den av ta len  vi i så m åte  har. R egjeringen regner åp en b art m ed at 
det i e t s lik t s tø rre  forum  k an  væ re  le tte re  å finne fram  til tiltak  
som kan  bedre situasjonen.

Vi gjorde det im id lertid  tind rende  k la r t i disse fo rhand linger 
a t enhver tanke  på endring  av det av ta leverk  som  e r v ed ta tt av 
våre  m edlem m er, e r u tenkelig . M en vi ga v å r tils lu tn ing  ti l  d isku 
sjon  av tilta k  i et b redere  fo rum  un d er fo ru tse tn ing  av a t også 
andre  g rupperinger i fo lket enn de som vanligvis om fattes av øko
nom iske oppgjør, kom m er med. Vi h a r  g rupper i fo lket som  det 
a ld ri h a r  v æ rt appellert til om å væ re  m ed på en resignasjonslin je 
fo r å skape stab ile  forhold. D et er de såkalte  «frie grupper» i n æ 
ringslivet det her siktes til.

Vi som h a r d e lta tt i disse forhandlingene, s itte r m ed den oppfa t
n ing a t vi nå på én e ller annen  m åte  m å få gehør for v åre  syns
p u n k te r, a t det e r le tte re  å få  av ta le  m ed en p a r t som ikke h a r 
v æ rt m ed i finansdebatten .

E llers vil jeg  g jøre oppm erksom  på a t vi h a r h a tt sto r lønns
glidning fram  til i dag. D en siste beregningen  i så m åte  b le  lagt 
fram  u n d er det nevn te  kveldsm øte i går og viste en lønnsglidning 
på 7,5 prosent.

Nok et ta ll  v il jeg g jerne nevne: De gam le prognoser bygde på
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en p risstign ing  på 4,5 prosent, den nye prognosen v a r på  6,2 p ro 
sent. Av d e tte  skyldes knap t 1 —  en prosent de nye avgiftene.

S ek re ta ria te t h a r behand le t den foreliggende situasjon  og e tte r 
inngående d røfting  kom m et fram  til en  enstem m ig innstilling  som 
vi håper R epresentanskapet kan  slu tte  seg til.

Vi sier det slik:
«Tariffoppgjøret i v å r bygde på visse fo ru tse tn inger om den 

økonom iske u tv ik ling  i tariffperioden . D et v a r  lag t fram  
prognoser over prisu tv ik lingen  og reallønnsutv ik lingen . O pp
g jøret ble tilpasset den økonom iske situasjon. G jennom  spe
sielle tillegg v a r pa rten e  enige om a t lav tlønnsgruppene skulle 
få en rim elig  del av velstandsutv ik lingen .

Seinere beregninger viser a t p risu tv ik lingen  er b litt  ste rkere  
og reallønnsu tv ik lingen  svakere  enn  fo ru tsa tt. Sæ rlig  vil dette  
bli tilfe lle  for 1971 om ikke spesielle tilta k  b lir  sa tt i verk . 
D en ste rk e  prisstign ingen  som v i h a r h a tt, h a r i sæ rlig  s te rk  
g rad  g å tt u t over lav tlønnsgruppene og g ru p p er som h ar liten 
e ller ingen lønnsglidning.

P å  denne b akgrunn  fan t m an det nødvendig å ta  e t in itia tiv  
til drøf tinger m ed m yndighetene, og situasjonen  h a r væ rt 
d rø fte t i to m øter m ellom  rep resen tan te r fo r L andsorganisa
sjonen og R egjeringen.

LO h a r fo reslå tt følgende:
1. M idlertidig prisstopp u t å re t 1971.
2. B evilgning av ekstrao rd inæ re  subsidier til nedsette lse  av 

prisen  på v ik tige m atvarer.
3. En y tte rligere  tils tram ning  i k red itten  fra  p riv a te  k re d itt

institusjoner.
R epresen tan tskapet s lu tte r seg til det in itia tiv  som L ands

organisasjonen h a r ta tt, og fo ru tse tte r a t det ved siden av de 
tilta k  som LO h a r fo reslå tt også sk je r en sk je rp e t p risover- 
våk ing  fra  m yndighetenes side. D enne overvåking m å om 
fa tte  alle  g rupper i sam funnet.

R epresen tan tskapet vil fra råd e  lokale og tilfeld ige s tre ik e 
aksjoner av politisk k a rak te r, idet d e tte  på det nåvæ rende 
tid spunk t kan  føre til en fastlåsing  av situasjonen  og um ulig 
gjøre v idere fo rhand lingsfram stø t som LO h a r  ta t t  in itia tive t 
til.

D et m å fo rtsa tt væ re  S ek re ta ria te ts  oppgave å følge u tv ik 
lingen, og fo re ta  det som m åtte  væ re  nødvendig for å v a re ta  
m edlem m enes interesser.»
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La meg også få  si noen ord  om det andre  forslaget til u tta le lse  
som ligger på R epresen tan tskapets bord.

S iden R epresen tan tskapet sist v ar sam let, h a r  LOs og forbundenes 
tillitsm enn  g itt m ange k la re  u tta le lse r om det vi ka lle r «ville s tre i
ker», e lle r det vi tid ligere  benevnte  som ta riffs trid ig e  konflik ter 
e lle r helst ulovlige stre iker. H va m an ka lle r det, sp ille r liten  rolle. 
D et som b e ty r noe, e r at vi m estre r slike situasjoner. D et vi nå 
k jen n er behov for, e r en u tta le lse  som  alle kan  forstå. D et vil derfor 
væ re  k o rrek t at R epresentan tskapet, som er LOs høyeste m yndighet 
m ellom  kongressene, nå k la r t og u tvetyd ig  sier sin  m ening om det 
som i den seinere tid  h ar skjedd.

Jeg  finner det ikke nødvendig å b ru k e  m er av rep resen tan tsk ap s
m øtets tid  til å u tred e  dette , m en re fe re re r S ek re ta ria te ts  enstem m ig 
forslag  til u tta le lse . Det lyder slik:

«I løpet av  høsten  h a r m an i Norge opplevd noen spred te  
tilfe lle  av såkalte  ville s tre iker. L andsorganisasjonens syn på 
dem  er vel k jen t gjennom  kom m entarer som e r g itt i de a k 
tuelle  tilfellene.

L andsorganisasjonens rep resen tan tskap  er k la r  over a t ville, 
eller tariffstrid ige , s tre ik er ofte h a r sin  bakg ru n n  i uheldige 
arbeidsforhold  og arbeidsv ilkår som skaper m isnøye b lan t de 
ansatte . D et er ikke m ulig å løse slike problem er ved hieln  
av v ille  stre iker. De kan  ofte ha  store  ringv irkn inger og føre 
til konsekvenser for m ange andre  arbeidsplasser. Hvis m an 
skulle b ruke  ville s tre ik er som et alm innelig  virkem iddel, ville 
det bli kaos.

Det er ikke lenger noen tv il om a t den m isnøye som m åtte  
eksistere  m ed arbeidsforhold, i noen tilfe lle  b lir  u tn y tte t av 
SU F i den hensik t å skade fagbevegelsen og dens lovlig valgte 
organer. SUF er ikke fø rst og frem st o p p ta tt av å bedre a r 
beidsv ilkårene for de fagorganiserte, m en av å frem m e sine 
egne, snevre politiske m ål, som  e tte r  deres eget u tsagn  er 
p ro le ta ria te ts  d ik ta tu r. De godkjenner m etoder som ikke h ar 
noe m ed dem okrati å gjøre. D ette kom  sæ rlig  tydelig  fram  på 
det oppklaringsm øtet som Je rn  og M etalls avdeling  1 i Oslo 
a rran g erte  denne m åned. I de tilfe lle  v i h a r opplevd slike 
konflik ter, h a r det a lltid  v æ rt de lovlig valg te  o rganer i fo r
bundene som til s lu tt h a r  løst dem.

Landsorganisasjonen h a r d e lta tt ak tiv t i a rbeidet m ed å 
g jennom føre lover og av ta le reg ler som skal gjelde for løsn in
gen av tv is te r m ellom  organ iserte  arbeidstakere  og a rbe ids
givere i v å rt land. D et n e tt av lov- og av ta le reg ler som eksi
s terer, e r b litt lang t bedre i dag enn det v a r for noen tiå r  siden.
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D ette arbeidet m å stadig  føres v idere  både på sen tra lt og 
lokalt plan. I den forbindelse er det g runn  til å påpeke a t slike 
av ta leb rudd  som de ville s tre ik e r rep resen te re r, vil v irke  som 
en  belastn ing og kan  sinke a rbeidet m ed å få b ed re t a rbeids
forholdene for de ansatte .

R epresen tan tskapet vil i denne forbindelse und erstrek e  at 
overenskom streg ler som ikke sv arer til dagens behov, skaper 
m isnøye. D et er derfo r v ik tig  a t fo rbundene følger nøye m ed i 
det som sk je r innenfor deres organisasjonsom råder. Sæ rlig  
m å de legge vekt på å få  av ta le r som  er i p ak t m ed den te k 
nologiske u tv ik ling  og de fak tiske arbeidsforhold.»

O rdskiftet.

Johan M. Bøe, Oslo, N orsk G rafisk  Forbund: Jeg  h a r bedt om o r
d et for å kom m e m ed noen b e trak tn in g er om de forslag som er frem 
m et, forslag  som sannsynlig  h a r p a ra lle llite te r som gjør det nødven
dig a t de behandles un d er ett.

Det e r der g itt u ttry k k  for m isnøye m ed de fo rm er for ville s tre i
k e r vi h a r  h a tt, og jeg  er h je rten s  enig i fo rslaget n å r de t g jelder å 
stoppe disse v ille  stre ikene som k la r t h a r politisk  k a rak te r. Hvis 
forslaget i seg selv innehold t en fordøm m else av  og en henstilling  
om a t den slags v ille  s tre ik e r ikke lenger m å forekom m e, så ville 
jeg  sagt ja  til det. M en forslagenes form ulering  m unner u t i en kon 
k lusjon hvor de t i fø rste  forslag  sies: «R epresentan tskapet vil i den 
forbindelse und erstrek e  a t overenskom streg ler som ikke svarer til 
dagens behov, skaper m isnøye. Det er derfo r v ik tig  a t fo rbundene 
følger nøye m ed i det som sk je r innenfor deres organisasjonsom rå
der, sæ rlig  m å det legges vek t på  å få  av ta le r som er i p ak t m ed den 
teknologiske u tv ik ling  og de fak tiske  arbeidsforhold.»

Jeg  m å spørre: E r de t i det hele ta t t  fo rbund  som ikke fø lger opp 
den tekn iske  utv ik lingen? Jeg  ville  bli m eget forbauset om så er t i l 
felle. D et fins neppe i de t hele ta tt. Men de t ble tydelig  m ark e rt i det 
ta riffoppg jø re t vi hadde i å r —  og det er også tid ligere  g itt u ttry k k  
for de t —  a t de fo rbund  som h a r slike tekn iske  problem er, ikke få r  
anledning til å fo rhand le  seg ferd ig  og føre re su lta te t fram  til av 
stem ning hos m edlem m ene. Det som hend te  N orsk G rafisk  Forbund 
denne gangen, v ar a t fo rbundet ikke fik k  m.ulighet til å fo rhandle  
seg fram  til et rim elig  forslag. D et re su lte rte  i at det forslag  som ble 
frem m et fo r oss, sam let 85 prosen t ne i-stem m er. Og det kunne k a n 
sk je  b litt 100. Denne stem ningen er frem deles til stede i N orsk 
G rafisk  Forbund. Vi h a r  85 prosen t am pre m edlem m er som til en 
h v er tid  er in n stilt på  å legge ned arbeidet. Det h a r  ta t t  m ye av fo r-
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bundsledelsens og tillitsm ennenes tid  å dem pe denne m isnøyen. D ette 
e r e t u tå le lig  forhold  som ikke k an  fo rtse tte . Jeg  a n ta r  a t de t eksi
s te re r liknende forhold  i and re  forbund. D et som burde  ha  v æ rt 
rim elig  n å r det fø rst skal gis en appell til de enkelte  forbund  — og 
som i seg selv er en  selvfølgelighet, ja , da bu rde  den annen selv
fø lgelighet v æ rt a t også d e tte  m å tte  om fatte  Landsorganisasjonen i 
Norge. H adde den tilføyelsen  forekom m et i forslaget, ville m an ha 
fo rs tå tt rim eligheten  ved å frem m e et slik t forslag.

I konklusjonen  sies det: R epresen tan tskapet vil fra råd e  lokale og 
tilfeld ige s tre ikeaksjoner av  politisk  k a rak te r. Ja , de t skulle bare  
m angle a t vi ikke g jør det. V idere h e te r det: —  på nåvæ rende tid s
p u n k t fø rer det til fastlåsn ing  osv. —  som om det i seg selv skal væ re  
b ilde av  det som sk je r i dag. Den som tro r  det, e r fu llstendig  «ute 
på  vidda».

D et som m å gjøres h er og k la r t gis u ttry k k  for, er a t det kan  også 
finnes fo rbund  som ikke h a r få tt  m ulighet til å forhand le  seg fram  
til e t anbefa lt forslag.

N. R. Mugaas, S ta ts tjenestem annskarte lle t: E tte r de ta ll fo rm an 
nen  i dag nevn te  for p risstign ingen  i 1969/70, er det a ll m ulig g runn  
til overfor R epresen tan tskapet å und erstrek e  a t de tte  b e ty r a t den 
beskjedne reallønnsu tv ik ling  som m an hadde beregnet seg fram  til 
for de offentlige ansatte , den fo rsv inner så å si helt. U nder fo ru t
setn ing av a t vi hadde få tt  en p risstign ing  på  4.5 prosen t fra  1969 til 
1970 og under fo ru tse tn ing  av 5 prosent stigning i konsum prisindek
sen fram  til 1. ap ril neste år, v ille  vi få tt  en reallønnsøkning p å  2.5 
p rosen t fra  1969 til 1970 og på  3.1 prosen t fra  1970 til 1971 for de 
som er an sa tt i kom m unal og sta tlig  tjeneste  på  n æ r sagt et fa st-  
lønnssystem . I disse beregningene h a r vi ta t t  hensyn til en a n ta tt 
lønnsglidning innenfor den offentlige sektor på ca. l^A prosent. N år 
prisstign ingen  n å  kom m er opp i 6.2 prosent, så sier det seg selv h v il
ken  v irk n in g  d e tte  få r fo r de fastlønte. Og innenfor denne gruppen 
e r de t et m eget s to rt an ta ll som ligger på  et in n tek tsn ivå  som er 
ufo rsvarlig  lav t. Jeg  k an  derfo r fu llt u t undersk rive  den innstillingen 
som foreligger fra  S ek re ta ria te t hvor det p resiseres m eget s te rk t at 
de t e r nødvendig m ed tilta k  fo r å dem pe prisstigningen.
Jeg  v il im id lertid  gi u ttry k k  fo r a t jeg  kansk je  ikke e r fu llt så op
tim istisk  som LOs form ann  n å r det g je lder m yndighetenes velv ilje  
overfor sam m e problem et. De vil nok g jerne snakke om dette , m en 
jeg  v il si de t såvidt re t t  u t a t n å r  reg jeringssjefen  h a r g itt u ttry k k  
fo r synspunk ter både p å  lav tlønnsom rådet og om lønnspolitikk , så 
h a r  h an  a ld ri fu lg t opp dette  ved seinere an ledninger hvor han  h ar 
h a tt  høve til  det.
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Jeg  håper im id lertid  a t LO vil væ re  i stand  ti l  g jennom  R epresen- 
tan tsk ap e ts  tilslu tn ing  til denne u tta le lsen , å øve den nødvendige 
innfly telse på  R egjeringen slik  a t m an  kan  få  iv e rk sa tt tilta k  som 
n å  er he lt nødvendige å få.

Jeg  vil så få  kom m e inn på  u tta le lsen  om de ville  streikene. Denne 
saken h a r  v æ rt d rø fte t i S ek re ta ria te t i dag, og jeg  h a r  ta t t  til orde 
for e t avvikende syn d er og g itt u ttry k k  for visse betenkeligheter. 
Jeg  er e tte r  sek re ta ria tsm ø te t b litt b esty rk e t i a t det vil væ re  rik tig  
å legge m ine betenkeligheter fram  for R epresen tan tskapet. Jeg  er 
enig i a t det e r fagbevegelsens oppgave å løse konflik tsituasjoner 
på  alle  arbeidsplasser, og de t skal vi gå ak tiv t inn  for slik  det også 
gis u ttry k k  for i denne innstillingen. M en det jeg  er redd  for og som 
jeg vil advare  mot, e r a t m an tre k k e r inn  en liten  ekstrem istisk  
gruppe og nevner denne ved navn  i en slik  uttalelse.

For de som h a r forsøkt å lese SUFs s tra teg i og opplegg på en rekke 
om råder, fo rtoner det seg som om R epresen tan tskapet re tt  og s le tt 
leverer SU F en julegave. D et er ikke noe annet de m er ønsker enn 
et angrep fra  LOs R epresen tan tskap  m ed navns nevnelse. Og de v il 
u tn y tte  d e tte  i d iskusjonen på  den enkelte  arbeidsplass til å vise a t 
de er den m ak tfak to r i sam funnet som LO nå  er redd  for. D et vil 
kansk je  bli sagt slik: LO er redd  for oss, og derfo r skal LO forsøke 
å presse oss ned  m ed en u tta le lse  fra  R epresentan tskapet.

Jeg  er enig i a t m an skal m øte den dem agogiske aksjonen som 
SUF b ru k er på  de enkelte arbeidsplasser. M en vi m å m øte disse fo l
kene i d iskusjoner på  arbeidsplassene og ved a t vi løser de k o n flik t
situasjoner som forekom m er og som dyktige dem agoger er i stand 
til å utløse. SUFs ledelse vil ju b le  i e tte rm iddag  dersom  det fo re 
s lå tte  v ed taket b lir g jo rt av R epresen tan tskapet. De vil også u tn y tte  
situasjonen, og jeg  ser også oversk riftene  i visse e tterm iddagsaviser 
i m orgen: L O -rep resen tan tsk ap e t sk je lver av  redsel for SUF. Jeg 
ad v are r m ot a t vi ta r  denne saken slik  og anbefa ler a t vi v ed ta r u t 
ta le lsen  u ten  av sn itte t om SUF. D et vil g jøre oss ste rkere  t i l  å løse 
konflik ter.

Jeg  u n d erv u rd er ikke SUFs evne til å operere på  de enkelte  a r 
beidsplasser, og jeg  er enig i en  sak h er a t vi av a ll m ak t skal b e 
kjem pe en slik u tv ik ling  innenfor v å r t dem okrati, m en jeg  tro r  at 
de tte  er en fo rfeile t m åte  å g jøre  det på.

Kåre Flå, Vardø, F innm ark  fy lke: Jeg  m å si m eg glad for a t R epre
sen tan tskapet e r b litt in n k a lt u n d er den  nåvæ rende situasjon. Da 
vi tra k k  opp re tn ingslin jene  for ta riffrev isjonen  i vår, hadde vi 
k la re  re tn in g slin je r fra  R egjeringen for a t forholdene ville  b li lagt 
til re tte  for å unngå en u k o n tro lle rt p risstigning. Nå h a r  vi opplevd
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en prisstigning som er langt sterkere enn hva som da ble regnet 
med. Det kan skyldes mange forhold, men én av årsakene er u tv il
somt at man ikke har en effektiv prisovervåking. Slik som situa
sjonen nå er, kan man ta  de priser som er ønskelig uten at noen 
kontrollerer. Den priskontroll som i dag utøves, er tilfeldig og skjer 
helst ved at det blir foretatt telefonoppringning til forretninger til 
bestemte tider. Det danner grunnlag for pristilsynets oppgaver. Det 
er k lart a t dette ikke gir garanti for noe som helst.

Da m an hørte på prisdebatten i Stortinget, fikk man inntrykk av 
at Regjeringens representanter var mer opptatt av å snakke om det 
som A rbeiderpartiet hadde gjort eller ikke gjort for 20 år siden uten 
å ta hensyn til de realite ter som m an i dag bør snakke om. Reali
tetene i debatten burde ha væ rt oppbyggingen av statsbudsjettet. 
Der hadde A rbeiderpartiet klare alternativer som Regjeringen ikke 
ville følge. På bakgrunn av dette har så LOs ledelse funnet situa
sjonen så alvorlig at man har innkalt Representantskapet.

Vi i LO ser med bekym ring på det som sies i utredningen fra 
A ukrust-utvalget, at det i 1971 vil bli en sterkere prisstigning enn 
hva vi har ha tt i 1970. Og når m an da i tillegg kan lese mellom lin
jene at reallønnen vil bli svakere i 1971 enn i 1970, så kan man lett 
regne seg til a t det vil bli enda dårligere forhold for lønnstakerne.

Når man hører på Borten, Vårvik og Seip — særlig Seip som ga 
inntrykk av at han gjorde det særlig fint når man kunne fortelle 
hva A rbeiderpartiet ikke gjorde for 20 år siden — kan m an kjenne 
seg skuffet. Den situasjonen vi er oppe i dag, avtvinger alvor.

Det er vanskelig for alminnelige mennesker å danne seg et bilde 
av hva beregningsutvalgets prognoser innebærer, men det sier da 
også at prognosen for 1971 kan ha betydelige feilmarginer. Når selv 
eksperter, u t fra  den situasjon vi nå har, ikke kan beregne pris
stigningen i 1971, må man også regne med at prisstigningen kan 
bli sterkere enn hva utvalget antar.

E tter å ha sitert fra  A ukrust-utvalgets utredning fortsatte Flå: 
Det er vanskelig med imøtegåelser her, men jeg tviler på at lavere 
inntekter kan vente lavere reallønn. Jeg viser til hva som er sagt om 
at utvalget selv regner med store feilmarginer. Jeg tror de lavest 
lønnede vil bli hardest ram m et også i 1971.

Det er ikke tvil om at de tre  punkter i Sekretariatets forslag er 
nødvendig å få satt ut i livet hvis vi skal unngå å få en fortsatt sterk 
prisstigning, en inflasjonsperiode som kanskje ikke la r seg stanse. 
Derfor m ener jeg det er helt riktig at Representantskapet nå k lart 
gir u ttrykk  for at vi er meget misfornøyd med Regjeringens økono
miske politikk og går inn for det forslag som Sekretariatet her har 
lagt fram.
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For de ville streikers del er det neppe tvil om at SUF har væ rt 
med og stim ulert til misnøye på arbeidsplassene ved å bruke alle 
tenkelige m idler for å oppnå dette. Og dette er folk som knapt har 
væ rt ute i arbeidslivet, og m an vil da kunne regne med at de ikke 
har k lart for seg hva slike ville streiker innbæ rer for LO, men også 
for arbeidslivet og de avtaler som vi har væ rt med og bygd opp. Jeg 
tro r ikke at ville streiker fører fram. Når m an kommer fram  til ved
ta tte  forslag, må man kunne gå u t fra at arbeiderne da — i den situa
sjon m an befinner seg — m ener avtalen er akseptabel. Når det der
imot på politisk grunnlag skapes misnøye på arbeidsplassene, er man 
farlig ute å kjøre. I stedet for å få re tte t opp hva arbeiderne mener 
er skjevt, kan m an få en ukontrollert streikebølge som ingen er 
tjen t med. Det er her nok å vise til Kiruna. På lengre sikt tro r jeg 
nok arbeiderne vil ønske den konflikten unngått.

Det er vanskelig sånn «på sparket» å si at m an er enig i alt som 
sies i de fram lagte forslag til uttalelse, men det som der er sagt, gir 
e tter min oppfatning, u ttrykk  for det vi alle mener: R epresentant
skapet kan ikke godta ville streiker og kan ikke godta at det ikke tas 
hensyn til avtalene. Ut fra  dette vil jeg stemme for forslagene.

Sigurd Lønseth, Oslo, Norsk M usikerforbund: Jeg har bedt om 
ordet på grunn av uttalelsen om de ville streikene. En setning i 
uttalelsen inneholder en påstand som jeg an tar ikke alle er enig i. 
Det vil vel være de som mener de kan påvise at denne påstanden 
ikke holder stikk. Det gjelder 2. avsnitt, 2. setning hvor det står 
at «det er ikke mulig å løse slike problemer ved hjelp av ville 
streiker». Faktum  er vel at det er oppnådd fordeler ved eller etter 
ville streiker. Om dette er riktig eller galt, ta r ikke jeg standpunkt 
til, men jeg forslår at denne setningen blir forandret til følgende:

«Det er likevel forkastelig å søke slike problem er løst ved hjelp 
av ville streiker.»

For øvrig kan jeg dele de betenkeligheter Mugaas ga u ttrykk  for 
når det gjelder det avsnitt som omhandler SUF.

Osvald Olsen, Vest-Agder: Jeg tror jeg vil være enig i at SUFs 
navn ikke nevnes i uttalelsen. En slik nevnelse kan være å over
vurdere SUF og å undervurdere dem som har satt i gang streikene. 
Jeg kan aldri tro at en håndfull SUF-ere kan sette i gang noen vill 
streik på en større eller m indre arbeidsplass. Årsakene er heller 
uheldige forhold som kanskje har gnagd i flere år. Det står også 
i forslaget til uttalelse. Bare det at man er k lar over at det fins 
mange og store skjevheter i arbeidsforhold, er vesentlig å få slått 
fast. De er nemlig mange i antall. Jeg kan også tenke meg å foreslå 
strøket alt det som angår SUF i uttalelsen.
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N år vi hører på hvordan  s ta tsrådene  og likedan  d irek tø ren  i 
A rbeidsgiverforeningen ikke h a r noen tro  på prisstopp og subsidier, 
kan  m an bare  sam m enholde dette  m ed hvordan  reallønnen  b lir 
m indre og m indre. R edaktøren  av Rogalands Avis h a r  g å tt inn  for 
a t LO m å lage sin egen levekostnadsindeks, og jeg  vil foreslå a t

«R epresentantskapet pålegger LO å lage en levekostnadsindeks 
for LOs m edlem m er, som skal b rukes som hje lpem aterie ll ved 
ta r if f  revisj oner.»

N ils H. Johannessen, Oslo, E lek trikerfo rbundet: Jeg  s lu tte r meg 
sto rt se tt til de t forslag  som er lag t fram  her, m en jeg  vil heller 
ikke unn la te  å nevne a t jeg er enig i de vu rd erin g er M ugaas la 
til grunn , og som det kan  væ re  r ik tig  å se n æ rm ere  på. Jeg  vil 
h e lle r ikke u n n la te  å nevne a t innkallingen  av R epresen tan tskapet 
til d e tte  m øtet h a r  v ak t sto r oppm erksom het b lan t de fagorgan i
serte  og at de nok v en te r seg konkre te  re su lta te r av dette  m øtet. 
U t fra  de tte  kunne det v æ rt ønskelig a t vi i s te rkere  grad  hadde 
presisert v å rt syn overfor R egjeringen og hv ilke  konsekvenser det 
vil få om det ikke b lir ta t t  hensyn til LOs forslag og a t R eg jerin 
gen rev u rd e re r sin p ris -  og avgiftspolitikk.

Vi er g jerne  o p p ta tt av de næ re  ting. Og til v å rt fo rbund  er det 
kom m et en rekke  telfonhenvendelser om bl. a. bilgodtgjørelsen. 
Vi k jen n er til a t lasteb ile ierne sa tte  ganske bestem te k rav , og de 
tru e t også m ed å se tte  inn  bilene. D et er tu sener av LOs m edlem 
m er som b ru k er bil i arbeidet og som nå få r betydelige m eru tg ifte r 
på g ru n n  av R egjeringens avgiftspolitikk . Vi skal heller ikke væ re 
i tv il om a t i «frie y rker»  u n n la te r m an neppe å legge avgiftsøk
ningen til prisene.

Jeg  peker også på  tobakkshandelen  og den tilsvarende situasjon 
der og v il u t fra  de tte  anm ode R epresen tan tskapet om å få til fo r
hand linger s trak s  fo r å få  end re t de tte  m ed bilgodtgjørelsen.

W illard K ristiansen, Oslo, J e rn -  og M etallarbeiderfo rbundet; Jeg 
se tte r p ris på a t S ek re ta ria te t h a r in n k a lt til de tte  ekstrao rd inæ re  
represen tan tskapsm øtet. D et er nå 9. å re t jeg  er m edlem  av LOs 
rep resen tan tsk ap  og v æ rt m ed på tariffrev isjonenene i denne tida. 
M uligens m ed u n n tak , h a r vi hver gang v æ rt enige om a t vi ikke 
sku lle  v ed ta  noen nye overenskom ster før jo rdb ruksoppg jø re t v ar 
ferdig. M en vi h a r a ld ri få tt  innfridd  et s lik t vedtak . H ver gang 
h a r S ek re ta ria te t i disse forhold  g jo rt endelige ved tak  u ten  å in n 
kalle  rep resen tan tskapet.

Da vi sist g ikk fra  hverandre, avslu tte t LOs form ann  —  såvidt 
jeg  husker —  rep resen tan tskapsm øtet m ed å si a t «hvis de grove
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om riss av tariffoppg jøre t i 1970 ikke ble innfridd , så skulle R epre
sen tan tskapet innkalles på nytt» . Denne innfriingen  synes jeg  R epre
sen tan tskapet skal gi S ek re ta ria te t ros for.

M en det v a r til de foreslå tte  u tta le lse r jeg  fo rlang te  ordet. Je rn  
og M etall i Oslo h a r h a tt noen befatn ing  m ed ville s tre iker, og i 
den forbindelse gjorde vi ved tak  for om lag en  uke siden. H er h ar 
v i h ø rt et p ar innvendinger m ot S ek re ta ria te ts  innstillinger. Lønseth 
v a r inne på a t «det ikke er m ulig å løse slike problem er ved hjelp  
av ville stre iker» . Jeg  er ikke enig m ed Lønseth i at de tte  skal tas 
u t. D et h a r ikke v æ rt m ange ville stre iker. Vi k an  både tid -  og 
stedfeste  dem. A n ta lle t er fire  e ller fem. A lle disse h a r begynt med 
a t m an sk je ller u t tillitsm an n sap p ara te t i foreninger, i fo rbund  og 
i LO. Men hver eneste vill s tre ik  h a r endt m ed a t det u tsk je lte  
tillitsm annsappara te t h a r løst konflik ten . Det g år det ikke an  å 
bortfo rk lare , h e ller ikke ved allsang av «Seiren er vår» e ller sto rt 
oppkjøp av b lom sterbuketter. D et var  N orsk K om m uneforbund som 
løste sporveiskonflik ten  i Oslo, det var  K jem isk  som løste to  andre 
kon flik ter u ten for Oslo og én h er i Oslo. Det e r v ik tig  a t de tte  b lir 
understreket.

M en hovedårsaken  til a t slike s tre ik er oppstår, er uheldige a r 
beidsforhold som få r «gnisse» for lenge. D erfor synes jeg  forslaget 
til u tta le lse  er litt  for pyn telig  vis å vis v å r m otpart. Jeg  kunne 
tenke m ed å foreslå et n y tt tred je  avsn itt som lyder:

«Norsk A rbeidsgiverforenings m edlem m er m å væ re  seg s itt a n 
svar bevisst ved å sørge for a t tv is te r b lir løst m ed v åre  tillits 
m enn i bedriftene på en h u rtigere  og m er positiv m åte  enn  hva 
det h a r v æ rt eksem pler på i 1970.»

R olf Thoresen, N arvik, N ordland: D et kan  væ re  a t m itt innlegg 
b lir  noe på siden av det vi her skal behandle, m en jeg  ta r  u tgangs
p u n k t i hva som er sagt om a t den s te rke  prisstign ingen  i sæ rlig  
grad  g år u t over dem  som h a r h a tt liten  eller ingen lønnsøkning. 
I den økonom iske situasjon er det sæ rlig  e tt pu n k t jeg  h a r lyst til 
å ta  opp.

D et er en  k jennsg jern ing  a t R egjeringens prispo litikk  h a r  e t sto rt 
f le rta ll i fo lket m ot seg, likedan den lin je  R egjeringen h a r valg t 
å følge i sin  økonom iske politikk . P risstign ingen  er for oss alle 
m eget urim elig , m en sæ rlig  én gruppes in teresser er det få som har 
g jo rt seg til ta lsm ann  for, m en som prisstign ingen  m.å væ re  en 
sæ rlig  sto r påk jenn ing  for, nem lig de funksjonshem m ede og de 
trygdede.

R egjeringen h a r i s itt forslag til s ta tsb u d sje tt ikke h a tt råd  til å 
øke pensjonene m ed m er enn  400 k roner pr. år. D ette skal dekke
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både p risstign ingen  og væ re  en form  for velstandsøkning. Jeg  har 
lyst til å spørre: H vem  er det i det norske sam funn  som i dag bør 
ta le  disses sak? M itt svar er: Den norske fagbevegelse. D et ser u t 
fo r m eg som  om  dagens frem ste  po litikere  ikke tø r e ller v il innse 
a t n å r  det g jelder bevilgninger i denne sektor, så m å det betydelige 
økninger til for a t de funksjonshem m ede og de trygdede skal få 
noenlunde levelige v ilkår. Jeg  synes det er rik tig  a t R ep resen tan t
skapet også ten k er på denne gruppen. H ar vi m ak t til det, så m å vi 
b ruke  den til å få  bo rt denne skam pletten  på  v å rt sam funn.

D et norske A rb e id erp arti og LO h a r et n æ rt og godt sam arbeid. 
Vi ser også a t A rb e iderpartie t e r åpen for nye im pulser og idéer. 
D et e tterlyses en  ny  giv i norsk  politikk. A rb e id erp artie t h a r sagt 
a t de t bør kom m e en  ny  giv. E r de t ikke en idé a t det f ra  fag 
bevegelsen kom m er forslag  til en slik  ny  giv? Også slik  a t vi ty 
delig tilk jen n eg ir a t v i både vil og tø r  ta  den belastn ing  det vil 
væ re  å få  e t bedre  u tbygd  sosialvesen. Vi er da tross a lt enige om 
a t de trygdede og funksjonshem m ede bør hjelpes. Og vi bør væ re 
dem  som  se tte r de tte  a rbeidet i gang.

Jeg  skal ikke h er forsøke å g ruppere  de funksjonshem m ede, 
m en fo r meg forekom m er det a t det å væ re  b lind  m å væ re  det 
verste. D et m åtte  væ re  n a tu rlig  fo r oss å gå inn  på  det s tan d p u n k t 
som N orsk B lindeforbund h a r ta tt , nem lig «å få  de trygdede og 
funksjonshem m ede opp på  lønnstakernes lavtlønnsnivå». F o rm u ler
ingen h er g ir oss forståelse for hva de egentlig  h a r å k jem pe for. Vi 
sier v i lever i en velferdsstat. M en det g je lder ikke de funksjons
hem m ede.

A rne  L øken , Oslo, H ote ll- og R estau ran t-A rbe iderfo rbunde t: V årt 
forbund  h a r ne ttopp  av slu tte t tariffoppg jø r og h a r  nå  et anbefa lt 
forslag  u te  til avstem ning b lan t m edlem m ene. E tte r fo rhand lings
u tvalgets  og fo rbundssty re ts  m ening, er det e t godt forslag fo r så 
v id t det g jelder de t fastløn te  personalet. D et er da også disse som 
h a r s tå tt dårligst i bildet.

Innen  v å r t om råde m erk er m an prisstign ingen  i ste rkere  grad  enn 
an d re  fordi det e r høstfag. Det kan  spørres hvorfo r fo rbundet ikke 
sørger fo r å få våroppgjør, m en ved  å væ re  høstfag  h a r vi en ree ll 
m ulighet ti l  å beny tte  stre ikevåpnet.

Jeg  h a r lyst til å opplyse R epresen tan tskapet om a t vi n a tt til 
tirsdag  hadde et m øte fo r m edlem m ene i Oslo for å drø fte  det re su l
ta t  m an v ar kom m et fram  til u n d er fo rhand linger og m ekling, og 
hvor det også ble frem m et et forslag  til ved tak  om a t m an fra  v å rt 
fo rbund  skulle ta  opp spørsm ålet om R egjeringens avgiftspolitikk  
overfor beverternæ ringen .
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U heldigvis er det slik n å r m an d isk u tere r H otell og R estauran t, 
a t det e r serv itørene som kom m er fram  i b ildet, m en d e tte  er tross 
a lt bare  en tred jede l av forbundets m edlem stokk. I tillegg kom m er 
alle  de som arbeider p å  kaféer osv. P å  disse kaféene er det m ange 
m ennesker som er nød t til å in n ta  sine m åltider. I og m ed R eg jer
ingens avg iftspolitikk  vil disse bli belag t m ed langt s tø rre  om kost
n inger enn andre. Folk m ed egen husholdning behøver f. eks. ikke 
betale moms på  tilberedn ingen  av m aten.

Vi kom m er til å ta  de tte  spørsm ålet opp m ed LO, og vi håp er det 
kom m er m ed i sam m e b ilde t n å r det skal forhandles om p risp o li
tikken  generelt.

I forbindelse m ed u tta le lsen  om ville s tre ik e r er jeg  lang t på 
vei enig m ed M ugaas n å r han  sier a t m an ikke skal søke å gi SUF 
g ra tis  reklam e. M en på  den annen side skal vi ikke la te  som om 
prob lem et ikke er til stede. D et er en k jen t sak a t de ville stre iker 
vi h a r h a tt, e r ledet av SUF. N år m an opplever a t folk som h ar h a tt 
et annet m ål i s itt liv  enn  f. eks. å bli sporveiskonduktør, likevel 
b lir det for en tid , e r de t selvfølgelig fo r a t m an skal kunne spille 
på den m isnøye som m åtte  væ re  ti l  stede. Jeg  tro r  m an skal si fra  
a t m an er k la r over hvem  som s tå r bak  disse forhold. Éii av re p re 
sen tan tene  h er sa a t han  ikke trodde a t «en håndfull»  kunne lage så 
m ye spetakkel. Det er dessverre tilfelle. Jeg  synes m an skal gripe 
fa tt i det og g jøre de t k la r t fo r alle a t m an  er oppm erksom  på  fo r
holdet. Denne «håndfull m ennesker» det h er d re ie r seg om, spiller 
på  alle strenger. Også i v å rt n a ttm ø te  tirsdag  forsøkte de også å 
trenge seg inn. D et kom  seks ungdom m er som påsto de v a r fra  
P a rk  H otell i D ram m en. De opplyste a t de v a r  sendt til m øtet av 
hovm esteren  på Caravelle. De ble selvsagt avvist.

For øvrig er jeg  enig m ed W illard K ristiansen  i a t det bør re ttes  
en k la r  pekefinger til arbeidsg iverne om a t også disse søker å væ re  
seg s itt ansvar bevisst.

A rild  K a lv ik , Oslo, N orsk G rafisk  Forbund : Jeg  v il g jerne få 
u ttry k k e  m in tilfredshe t m ed hva LO h e r u tre tte r  n å r det g jelder 
den økonom iske situasjon, og jeg vil også gi m in fu lle  tilslu tn ing  til 
det forslag til u tta le lse  som her foreligger.

I forbindelse m ed forslaget om de ville s tre ik er vil jeg  gi m in 
fu lle  tils lu tn ing  til M ugaas. H an  sto fak tisk  på ta lersto len  og u t 
try k te  m ine egne tan k e r da jeg  leste S ek re ta ria te ts  forslag. D et er 
så sin  sak  å fje rn e  hele avsn itt fra  en utta le lse , og jeg  v il b are  a n 
tyde  om m an ikke kan  innskrenke seg til benevnelsen «politiske 
ekstrem ister» .

D et jeg egentlig forlangte  ordet til, v a r konklusjonen  i forslaget.
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Jeg  leste  den som  en pekefinger m ot forbundene m ed oppfordring 
til disse om  å ta  seg sam m en og ofre disse forhold  oppm erksom het. 
D et fak tiske forhold  er a t det ne ttopp  er dette  fo rbundene h ar fo r
søkt å ofre a ll m ulig oppm erksom het. For øvrig h a r Bøe begrunnet 
hva  jeg  h er anfører, og jeg in nsk renker meg til å foreslå følgende 
tillegg til konklusjonen:

«Landsorganisasjonens S ek re ta ria t pålegges å gi forbundene all
m ulig stø tte  i de tte  arbeidet.»

Ivar Ødegaard,  Oslo: Jeg  kan  fu llt u t s lu tte  meg til u tta le lsen  
om den økonom iske situasjon. D et er p risverd ig  a t LO h ar ta t t  opp 
d rø fte lser m ed R egjeringen  om disse spørsm ål, sk jøn t jeg person
lig ikke v en te r sto re  re su lta te r av det. De borgerlige p a rtie r  h ar 
lag t opp sin politikk, og den skal de gjennom føre uan se tt hva den 
andre  h a lv p a rt — og vel så det —  av befolkningen i landet m ener.

Jeg  s lu tte r  meg til hva M ugaas sa om a t de fastløn te  er u ten  
m uligheter til å tjen e  noe u t over hva  ta riffen  tilsier. De borgerlige 
aviser e r o p p ta tt av å forte lle  om reallønnsøkning, m en jeg vil be 
p ressen  også fo rte lle  om alle de som dette  å r få r  en he lt m inim al 
reallønnsøkning, og m uligens ingen ting  neste år. M an h a r se tt hva 
avisenene sk riv e r om lønnsglidning og h ø rt ledende politikere  u t 
ta le  seg om prissituasjonen, m en effektive tilta k  h a r m an ikke 
m erket noe til. M eru tg iftene e tte r  s ta tsb u d sje tte t er det de lavere 
in n tek te r som m å bæ re.

Jeg  er enig i forslaget, m en jeg  u te lu k k er ikke  a t LO også må 
ta  andre og s te rk ere  v irkem id ler i b ruk . Vi h a r en prisstign ing  på 
alle om råder. Ikke a lt slår like s te rk t u t i indeksen. H er er nevnt 
re iseu tg ifter. Også boligm arkedet kom m er m ed på sam m e m åte.

N år det g je lder u tta le lsen  om de ville s tre iker, e r jeg  i s te rk  
g rad  enig m ed M ugaas. Jeg  tro r  nem lig det er v ik tig  for fagbeveg
elsen å kanalisere  den m isnøyen som er til stede. D et er k la r t at 
S U F -ere  som er flinke til å organisere, h a r tru k k e t folk med, m en 
det e r like k la r t en m isnøye oppladet gjennom  lengre tid , som 
kom m er til u ttry k k  gjennom  disse streikene. D et er rik tig  som det 
s tå r i forslaget, a t det e r de ansvarlige faglige o rganer som h a r løst 
konflik tene. M en jeg vil stille  spørsm ålet: H ar det ikke v æ rt m ulig 
å løse konflik tforholdene u ten  s tre iker?

M isnøyen d re ier seg ikke bare  om lønnsforhold, m en også andre 
fak to re r som te lle r m ed n å r m an skal de lta  i den u tv ik ling  som 
sk je r i sam funnet. Jeg  tro r  fagbevegelsen i s te rkere  grad  m å væ re 
o p p ta tt av disse tingene. Det er ikke derm ed sag t a t den ikke  h a r 
v æ rt det. Men det m å legges s tø rre  v ek t på å kanalisere  løsningen 
til de ansvarlige organisasjoner.
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Jeg  e r også enig i W illard K ristiansens forslag om  oppfordring 
til arbeidsgiverne, m en for oss i fagbevegelsen tro r  jeg  det e r av 
livsviktig  betydn ing  å ta  opp på et tid lig  tid sp u n k t de problem er 
som reises på arbeidsplassene og føre disse g jennom  ansvarlige k a 
naler fram  til en positiv løsning.

Kris tof fer  Ravnøy,  K leppestø, H ordaland: I tid ligere  tid e r hadde 
vi m aksim alp riser på m atvarer. De lokale prisnem ndene h a r  vel de 
fleste ikke sett i v irksom het de seinere åra. Jeg  vil reise spørsm ålet 
om det er m ulighet for a t disse kan  kom m e i v irksom het igjen. Det 
s tå r  i forslaget a t det m å bli en sk je rpe t p risovervåk ing  fra  m yndig
hetenes side, m en jeg for m in  del tro r  a t u n d er de rådende forhold 
b lir de t neppe noen forandring . D erfor, som de t s tå r i u tta le lsen , m å 
S ek re ta ria te t presse k ra ftig  på  m yndighetene for å få  g jennom ført 
en sk je rpe t p riskontro ll. K ansk je  k rav  om innføring  av  m aksim al
p riser på  m a tv a re r v il væ re  en hjelp.

E t m iddel m ot SUFs innfly telse  på arbeidsplassene vil, e tte r  m in 
m ening, væ re  ste rkere  fag lig -po litisk  arbeid. Vi m å ikke over
v u rd e re  disse få SU F-erne, m en væ re  k la r over a t de er godt sko
le r t for sin jobb og kan  un d er visse uheldige forhold  på  den enkelte 
arbeidsplass få  både den ene og den andre  m ed seg. D et er ikke 
bare  lønningene det g jelder, like g jerne sosiale forhold eller fo r
skjellsbehandling. D erfor bør vi få et s te rkere  fagligpolitisk  sam 
arbeid  m ellom  fagbevegelsen og A rb e id erp artie t p å  det lokale plan.

La meg få  nevne en ting  som jeg  synes det er rik tig  å ta  m ed h er 
hvor vi behand ler den  ak tuelle  situasjon, nem lig EEC. Og vi kan 
spørre: E r ikke tida  inne til å få  en skikkelig  opplysning og d ebatt 
i grunnorganisasjonene om d e tte  tem a? Vi m å ikke h er la  andre  
enn de fagorganiserte  slippe til. D ette er en v ik tig  oppgave i re la 
sjon til g jennom føringen av P rogram  69.

Klaus Hofstad,  T rondheim , N orsk B ygn ingsindustriarbeiderfo r- 
bund: Da m eldingen om a t LOs rep resen tan tsk ap  skulle innkalles, 
nådde arbeidsplassene, v ar de t a lm innelig  oppfatn ing  a t denne g an 
gen skulle LO v irkelig  væ re  på  offensiven. Jeg  tro r  de fleste m ed
lem m er nå v en te r en u tta le lse  isæ r om den økonom iske politikk , m en 
jeg  tro r  også m edlem m ene s tille r fo rhåpn inger til LO i forbindelse 
m ed den  uro  vi h a r  h a tt i a rbeidslivet i den seinere tid. Jeg  m å stille 
m eg noe tv ilende til om de h er fo reslå tte  u tta le lse r vil vekke denne 
forståelse. Jeg  tro r  vi m å se næ rm ere  på de forslag som h er er levert, 
fo rd i de g riper om h v eran d re  og k n ap t ram m er k je rn en  i p rob le
mene.
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Forslaget til u tta le lse  om de ville s tre ik er synes å væ re  noe av 
d e tte  å stikke hodet i sanden. Vi innrøm m er i u tta le lsen  a t b a k 
g runnen  for de ville stre ikene er u ro  på arbeidsplassene, m en vi 
peker som LO i k k e  på løsningen av dem. Vi peker på a t i det øye
b likk  det h a r  oppstå tt ville s tre ik er og som delvis SUF gis skylden 
for, så er det de ansvarlige organer som h a r m å tte t overta. M en vi 
sier in te t om a t vi h e r ligger på defensiven innenfor arbeidslivet. Vi 
sier in te t om a t vi tro r  de t e r for svak t u tbygd organisasjonsapparat, 
fo r dårlig  kvalifiserte  tillitsm enn  på g runnp lane t som ikke h a r k la rt 
å få  til en løsning av  de ak tuelle  tv is te r som bevislig også h a r  en lang 
og b e re ttige t irrita s jo n  bak  seg. Jeg  tro r  a t vi i u tta le lsen  bør gå til 
den sannhets erk jennelse  a t én av  årsakene er a t vi h a r  e t for dårlig  
ap p ara t selv. Vi h a r o v erla tt til andre  m ed stø rre  in itia tiv  å u tn y tte  
den m isnøye som fins.

Jeg  tro r  også a t ra sk ere  handling  fra  de enkelte fagforeningers 
side, fra  forbund  og fra  LO, h a r a tsk illig  stø rre  verd i i tilfe lle r hvor 
konflik t e r un d er oppseiling, enn a t vi i sakens anledning  skal gi 
SUF en ju legave i fo rm  av en u ttalelse.

LO fo rtjen e r honnør fo r a t den h a r  ta t t  opp de økonom iske p ro 
blem ene m ed m yndighetene, m en jeg tro r  som M ugaas, a t det kom 
m er lite  u t av  å sende den fo reslå tte  u tta le lse . Jeg  tro r  vi bør b ruke  
s te rk ere  v irkem idler, kansk je  —  og som eksem pel —  a t vi burde 
frask riv e  oss ansvare t som organisasjon dersom  vi nå  ikke få r re a k 
sjon på  v å r  henvendelse.

For øvrig synes jeg  a t m ange av innleggene i d e tte  rep re sen tan t
skapsm øtet bør drøftes n æ rm ere  før forslag til u tta le lse  legges fram .

L e if  Skau ,  S ek re ta ria te t: Jeg  vil fø rst vise til u tta le lsen  om den 
økonom iske situasjon. Den tro r  jeg, tross alt, e r det v ik tigste  av  de 
spørsm ål vi skal behandle h er og de t v ik tigste  ved tak e t vi skal gjøre. 
H er h a r  v æ rt spørsm ål om vi tro r  på  noe re su lta t av det vi ved tar. 
D et er vel ikke m ulig for noen å kunne si noe avg jo rt om det, m en 
jeg  m ener å kunne konsta tere  a t det h er er ta t t  e t frisk t in itia tiv  fra  
LOs side i de d rø ftinger som h a r fo reg å tt m ed R egjeringen. Og jeg 
tro r  også m an på  m ange m åter h a r  s tilt R egjeringen i en situasjon 
som den vanskelig  kan  kom m e u t  av u ten  å g jøre e tt eller annet i 
forbindelse m ed det opplegg LO h a r  p resen tert.

Så til u tta le lsen  om de ta riffs trid ig e  konflik ter: For det fø rste 
dette , a t det m å væ re  verd  å overveie det forslag som W illard 
K ristiansen  sa tte  fram , hvis m an da ikke skal ta  de t inn  i selve 
u tta le lsen . Jeg  tro r  det e r v ik tig  å m arkere  det som W illard  K ris ti
ansen p ek te  på. For øvrig vil jeg  ha  sagt a t på en m åte  synes jeg 
det e r beklagelig  a t diskusjonen om denne u tta le lsen  vesentlig  h a r
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dre ie t seg om hvorv id t m an skal ha  inn  avsn itte t om SUF eller 
ikke. Jeg  synes det e r langt, lang t s tø rre  perspek tiver og langt, lang t 
v ik tigere  spørsm ål i denne forbindelse som kunne v æ rt b ra k t inn  i 
diskusjonen.

Selv om vi ikke h a r  h a tt  så m ange av  disse ta riffs trid ig e  kon 
flik tene, så h a r  det hos dem  som h a r  forekom m et, v æ rt e t bestem t 
m ønster. Og så glir det fak tisk  inn  i bev isstheten  a t denne form en — 
disse konflik tene —  rep resen te re r noe av h a lv t lovlige tiltak . H er 
tro r  jeg  vi e r inne på  det m est alvorlige i hele situasjonen. Jeg  tro r 
de t er nødvendig for norsk  fagbevegelse k la r t å ta  stilling  til om m an 
skal gå inn  i p rob lem atikken  og la  væ re  å gå ru n d t den, som k a tten  
ru n d t den varm e grøten. Vi kan  risikere  å bli d ra tt  m ed i noe som 
vi skal væ re  veldig varsom m e med, og jeg  tro r  vi nå bør gå u t og 
snakke åpen t u t m ed m edlem m ene om d e tte  p roblem et og d isku tere  
fu llt u t v irkn ingen  av det. D ette er den eneste m åte  hvorpå  m an 
kan  få  forståelse for e t annet syn, a t det b lir skapt en respek t for 
inngåtte  av taler.

Det er k la r t a t det e r m isnøye, m en det skulle b are  m angle a t vi 
ikke gjennom  det o rganisasjonsapparat vi har, skal kunne k an a li
sere denne og greie å løse problem ene i b ed rifts live t —  og bedre 
enn m an kan  g jøre  g jennom  ta riffs trid ig e  stre iker.

Nok en side ved denne saken  som  jeg  er s te rk t o p p ta tt av: Med 
en inngrodd følelse av so lidarite t b lan t de fagorganiserte, skal m an 
vel ikke k ritise re  så m ye a t tan k en  om å h je lpe  økonom isk også 
oppstår i forbindelse m ed en ta riffs trid ig  konflik t. Så e r m an til og 
m ed kom m et i den situasjon  a t m an ti l  og m ed h a r  få tt  overskudd 
på disse ulovlige konflik tene. S ituasjonen  v idere  er a t tu sener av 
k roner b lir «svevende» ru n d t i lan d e t og b ru k t av  de g rupper som 
er o p p ta tt av å rive  ned fagbevegelsen. N orgas fikk  overskudd. En 
del tusen  k roner av  det g ikk til Sauda. Sauda fikk  overskudd og 
sendte 50 000 k ro n er over til sporveisarbeiderne. Ingen ve t hva  
som kom m er inn  ved disse konflik tene, og h eller ingen vet hva 
som b lir b ruk t. I K iruna  er m an i den situasjon  a t m ellom  500 000 
og 600 000 sv. k ro n er ligger ig jen  i en stre ikekasse ford i de t e r b litt 
uen ighet i s tre ikekom iteen  om hvordan  pengene skal brukes. Men 
slike penger b lir  a ltså  b ru k t p å  om råder og tilta k  som en bestem t 
gruppe ønsker a t m an skal stø tte  økonomisk.

N år jeg  h a r  re ist dette , så er det fo rd i jeg  tro r  det e r r ik tig  av oss 
å se det i sam m enheng m ed det vi i dag behandler, og v idere h a  en 
kon tro ll m ed de t hele slik  a t de t ikke b lir  bygd opp fond som bevisst 
b lir b ru k t til å riv e  ned den organisasjon vi sjøl a rbe ider innenfor.
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E tte r kaffepause fo rtsa tte  m øtet m ed a t d irigen ten  re fe re rte  de 
innkom ne forslag.

I tillegg til de forslag som er re fe re rt fo ran  forelå  et forslag fra  
Sverre  Enger, N orsk K jem isk Industria rbe iderfo rbund , sålydende:

Siste avsn itt i u tta le lse  nr. 2 tilføyes:

R epresen tan tskapet pålegger S ek re ta ria te t å væ re  forbundene
behjelpelig  m ed dette.»

D et ble sa tt s trek  m ed 10 inntegnede talere.

Olaf Axe lsen ,  N orsk T re industria rbe iderfo rbund ; Det m å væ re 
he lt på det rene  a t verken  LO eller forbundene kan  endre inngåtte  
av ta le r fo r å oppnå subsidier. F orm annen  v a r inne på a t det i fo r
bindelse m ed indeksoppgjøret i 1971 ble k revd  subsidier. N år m an 
ser på  det i sam m enheng m ed det forslag  til u tta le lse  som fo re
ligger, så bu rde  kansk je  det ha v æ rt næ rm ere  p resisert slik  at det 
b lir  k la r t a t de t e r fra  indeksoppgjøret m an m ener det skal settes 
inn  subsidier. Så m ange ganger tid ligere  h a r  m an jo  opplevd at 
fagbevegelsen er beskyld t fo r a t den sam arbeidet m ed R egjeringen 
fo r å få  dem pet prisstign ingen  fø r indeksregulering  ble fo re ta tt. 
D et ville væ re  m eget uheld ig  om m an nå skulle kom m e opp i en slik 
situasjon. La meg bare  reise som spørsm ål a t m an p resiserer de tte  
næ rm ere.

En rekke  ta le re  h e r h a r g å tt inn  fo r a t m an sløyfer avsn itte t om 
SUF i u tta le lsen  om de ville  stre iker. Jeg  er m eget s te rk t b e tenk t i 
så m åte. Jeg  kan  ikke m ed m in  beste v ilje  fo rstå  hvorfor m an ikke 
kan  si re t t  u t hva m an m ener. De som v a r m ed i kam pen m ot kom 
m unistene i fem ti-å ra , k jen n er til a t da m åtte  m an gå re tt  på  sak 
og si f ra  a t h er v a r det kom m unistisk  in filtrasjon , og den m åtte  m an 
slå ned på. M an m åtte  ta  aksjoner på  landsm øter, i fagforeningene 
og på  arbeidsplassene og si k la r t fra  a t h er v ar det kom m unister 
som forsøkte å lage vanskeligheter. Jeg  kan  ikke fo rstå  a t m an i dag 
ikke skal væ re  like konsekvent. E tte r m in oppfatning, e r u tta le lsen  
fra  S ek re ta ria te t he lt k la r og jeg s tø tte r den. D et kan  ikke væ re 
noen g runn  til a t vi skal «dulle inn  i bomull» det vi h er m ener.

1 siste del av  u tta le lsen  synes jeg  S ek re ta ria te t ve lte r for m ye av 
ansvare t over på  forbundene. M an m å jo  væ re  k la r  over a t m an av 
s lu tte t et fellesoppgjør i 1970. Jeg  e r enig i fellesoppgjør, m en m an 
m å væ re  k la r  over a t de ikke m uliggjør alle de tekn iske  rev isjoner 
som m an kunne ønske. 1 u tta le lsen  m åtte  det væ re  rik tig ere  å b ruke  
u ttry k k e t «i sam arbeid  m ed LO». Jeg  frem m er forslag  om det.
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Håkon Bjordal,  H øyanger, N orsk K jem isk  In d u stria rb e id e rfo r
bund: Jeg  er enig m ed M ugaas i spørsm ålet om å nevne SUFs navn  
i u tta le lsen  m ot ville stre iker. N avns nevnelse i denne forbindelse 
vil neppe væ re  annet enn  propaganda. SUF er såvisst ikke verd  det 
e tte r  hva  organisasjonen h a r bedrevet på  arbeidsplassene.

E llers er jeg  enig i hva som h er er sagt om a t fagorganisasjonen 
i ste rkere  grad  m å re tte  søkelyset m ot seg sjøl m ed spørsm ål om 
v irksom heten  er tils trek k e lig  til a t ikke ekstrem e organisasjoner 
fin n er arbeidsfelt. Det e r vel dessverre  he lt k la r t a t det på  m ange 
arbeidsplasser er k landerverd ige forhold. Det er denslags SUF pas
ser på  å u tn y tte . Vi husker f ra  avisene fra  f. eks. Sauda a t der v ir 
kelig v ar forhold  som v ar k landerverd ige. Og vi vet også at det 
lovlig valg te  s ty re t ikke kom  noen vei, a t de tillitsm enn  som gikk 
u t av funksjon  m ens streikekom itéen  overtok, fak tisk  v ar enig 
m ed streikekom itéen. M an så fak tisk  ingen annen  løsning. Og da 
er det spørsm ål om noen k an  slå seg for b ry ste t og si seg uskyldig. 
Jeg  tro r  nok a t det forbund  som jeg  sjøl tilhører, m å ta  noe av an 
svare t fo r det som skjedde i Sauda og på  andre  plasser.

Det er ikke b ra  a t k re fte r  u ten fo r våre  egne rek k e r scorer poeng 
på a t vi sjøl ikke m estre r oppgavene på  en  tils trekke lig  m åte. Vi 
m istet den politiske m ak t i lande t på  g runn  av  det p a r ti  disse sam m e 
ekstrem ister kom m er fra. Tapene for oss h a r allerede v æ rt store. Vi 
m å sette  alle k re fte r  inn  for a t det som der er i em ning, ikke få r 
fo rtsa tt grobunn. S tø rre  ak tiv ite t er e tt av  m idlene, bedre kon tak t 
m ellom  forbundsledelsene og arbeidsplassene. Lavtlønnsforhold , fo r
skjellsbehandling  og u tilfredsstillende  ko n tak t m ellom  tillitsm enn  og 
bedriftsledelse rep resen te re r m ye av  det som trengs å b li re tte t  opp. 
Det er ofte nødvendig a t LO og forbundene h e r kom m er m ed og 
s tø tte r opp om de lokale tillitsm ennene. La meg bare  m inne om hva 
v i i g år så i Å pen post fra  R ikshospitalet og de t behov for godt 
o rganisasjonsarbeid  som der åp en b art m å væ re  til stede.
Vi m å også væ re  forsik tige m ed å inngå ta riffa v ta le r  som binder 
m edlem m ene v åre  til uverd ige forhold.

Jeg  vil si til LO så vel som til fo rbundene: A nsett fle re  folk u te  
i d istrik tene. Sogn og F jo rdane h a r for eksem pel ikke få tt  respons 
p å  sitt ønske om d istrik tssek re tæ r. Og det er vel helst m ange slike 
ting  ledelsen m ed fo rdel k an  tenke næ rm ere  over.

Sverre  Enger, Oslo, N orsk K jem isk  Industria rbe iderfo rbund : Jeg 
h a r stusset over u tform ingen  av forslaget til u tta le lse  om den øko
nom iske situasjon. Jeg  kan  stem m e for k rav e t om m idlertid ig  p r is 
stopp u t 1971, m en da håper jeg  vi slipper å oppleve u t på  v å r 
p a rten  å få  d e tte  e rs ta tte t m ed kon tro ll av tilleggene våre. For
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noen å r tilbake  ble fagbevegelsen besky ld t fo r å m edv irke til p ris 
stopp m ed hensik t å h ind re  indeksregulering .

I siste avsn itt i forslaget til u tta le lse  s tå r  det: D et m å fo rtsa tt 
væ re  S ek re ta ria te ts  oppgave å følge u tv ik lingen  og fo re ta  det som 
m åtte  væ re  nødvendig fo r å iv a re ta  m edlem m enes in teresser.

Jeg  synes d e tte  burde v æ rt u ttry k t s te rk ere  og slik  a t R epresen
tan tsk ap e t pålegger S ek re ta ria te t å følge u tv ik lingen  osv.

Så litt  om o rd b ru k  i denne forbindelse. U ttry k k e t «ville streiker» 
stam m er fra  Sverige. Vi h a r  k a lt det ta riffs trid ig e  stre iker, eller 
arbeidsnedleggelse, som det s tå r  i lovene. T ariffstrid ige aksjoner er 
også e t b en y tte t u ttry k k . Jeg  vil foreslå a t vi ikke b ru k e r ordet 
«ville» i denne forbindelse. Si h e ller ta riffs trid ig e  s tre ik er og a k 
sjoner.

I v å r t landssty re  h a r  vi fa tte t e t ved tak  (K jem isk) som går u t på 
a t benevnelsen «ekstrem istene» skal benyttes. D et dekker bedre, 
og jeg  vil foreslå a t vi ta r  u t benevnelsen SUF. Jeg  opplevde f. eks. 
i Odda a t K jell H ovden fikk  tils lu tn ing  ikke bare  fra  SUF, m en også 
fra  SF, ungkom m unister og gam le kom m unister, a ltså  rene  fo lke
fron ten . A ltså m ak te r lederne  i denne le ir  å lede aksjonene slik  at 
de kan  benevnes som aksjonistisk  og ekstrem istisk  offensiv. I K lasse
kam pen b lir næ rsag t a lt av forbundstillitsm enn  og L O -tillitsm enn 
sk je lt u t av disse folkene. Vi h a r  bedt m edlem m ene våre  om å væ re  
p å  v ak t m ot sp littelsesm akere.

Jeg  ønsker a t tre d je  avsn itt i fo rslaget m å bli g itt en annen  fo r
m ulering. Det e r også ønskelig m ed en bedre u tform ing  av  også an 
d re  deler av  forslaget. K an  det for eksem pel sies a t de t e r snevre 
politiske m ål å g jennom føre et d ik ta tu r?  Nei, sp råk b ru k e t i forslaget 
e r ikke bra.

Det v ik tigste  avsn itte t i hele forslaget er det siste, sa E nger og 
re fe re rte  dette . H an sa seg delvis uenig og fo rtsa tte : E r de t noen 
h e r i salen som vil e rk jenne  a t deres forbund  ikke h a r fu lg t nøye 
m ed? Jeg  vil i h v e rt fa ll ikke. Nei, vi h a r  nok fu lg t nøye m ed, men 
det er ikke a lltid  vi h a r  få tt anledning  til å g jennom føre de forslag 
og ved tak  som v åre  m edlem m er ville ha  g jennom ført. Og det er 
noe h e lt annet.

I fo rslaget s tå r videre: Sæ rlig  m å det legges v ek t på å få  av ta le r 
som er i ta k t m ed den  teknologiske u tv ik ling  og de fak tiske a rbe ids
forhold. Ja , H åkon Ødegård, som nå  s itte r i salen, h a r  ne ttopp  av 
s lu tte t langvarige og vanskelige fo rhand linger ved H ydro. D er v ar 
in te t av  det nettopp  s ite rte  m ed i b ildet. F orhandlingene v a r v an 
skelige ford i m edlem m ene v ar m isfornøyde m ed den av ta len  de 
hadde. Vi fik k  heldigvis e t forslag  v ed ta tt, m en fo ru t fo r det v a r to 
forslag  fo rk aste t m ed sto rt fle rta ll. D enne gangen ble saken  ordnet.
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m en hvis forslaget ikke  v a r b litt v ed ta tt, hvor hadde vi da stå tt?  
Jo, vi skal følge godt m ed i det som skjer, m en —  og de t u n d e r
s trek er jeg: Vi vil ha histand. Vi v il ha h je lp  av  LO —  og ikke m inst 
LOs rasjonaliseringskontor. D er kan  m an h je lpe  oss både p rak tisk  
og positivt, og derfo r tilla te r  jeg  meg å frem m e forslag om a t R epre
sen tan tskapet pålegger S ek re ta ria te t å væ re  forbundene beh je lpe
lig m ed det som sies i innstillingen.

Jeg  er enig i a t vi skal se fram over, m en vi kan  ikke m ed bare  
5— 6 tillitsm enn  m otstå  bøygen N orsk A rbeidsgiverforening. I t i l 
legg til d e tte  skal vi løse oppgavene m ed hendene bundet i et felles
oppgjør. Det er da m isnøyen oppm agasineres. Og i de tariffstrid ige  
aksjoner er fo lk  f ra  fle re  politiske g rupperinger m ed. D et er ikke 
uvan lig  å høre a t tillegg som der oppnås, e r ekstrem istenes fo r
tjeneste.

Martin Tveiten, Bergen, B ergen fylke: I deba tten  her h a r de t v æ rt 
sagt m ye om SUF. Men det er m isnøye på  en del arbeidsplasser. 
M an behøver ikke å spørre  SUF fo r å konsta te re  det. E tte r m in opp
fa tn ing  er de t ikke LOs oppgave å angripe den som m isbruker m is
nøyen på  arbeidsplassene. D et m å væ re  LOs og forbundenes opp
gave å rydde bo rt k ilden  til m isnøyen. Forslaget fra  W illard  K ris ti
ansen er e t steg på den  veien. V enstreak tiv istene i v å rt sam funn 
h a r  få tt  god stø tte  av  den  borgerlige presse. Og vi h a r  k o n sta te rt 
a t fo lk  fra  alle politiske avskygninger h a r v æ rt m ed og p u ste t til 
opplegget fo r de aksjoner som h a r v æ rt e lle r forsøkt sa tt i verk .

P å  en arbeidsplass hvor det opptil e tt å r d isku teres e t problem  
som er oppe til forhandling, oppstår det le tt  m isnøye. D et som da er 
å  beklage, er a t n å r tillitsm an n sap p ara te t ikke m ak te r å løse opp
gaven h u rtig  nok, vil den forargelse  som norm alt b lir  re tte t  m ot 
arbeidsgiveren, ram m e fo rbundet og det lovlig valg te  tillitsm anns- 
apparat.

LO h a r en rekke ganger v e d ta tt forbundsvise oppgjør. N.A.F. h ar 
gjennom  sine aksjoner k la r t å kople sam m en alle forbund  som h ar 
våroppg jø r til fellesoppgjør og felles avstem ning.

D et h ar g itt som re su lta t a t det v ed ta tte  forslag  er b litt ved ta tt 
av andre  enn dem  det g jelder. S like forslag h a r vanligvis så m ange
artede  sider og så m ange problem er innebygd a t det er u råd  for 
m edlem m er av det ene forbund  å v u rd e re  det u t f ra  an d re  forbunds 
in teresser. D et er da heller ikke å vente. Så h a r da noen forbund 
v e d ta tt forslagene, andre  ikke. D enne form en for dem okrati e r v an 
skelig å fo rk la re  på grunnp lanet.

Je g  tro r  N.A.F. ved å fram tv inge  en slik  oppgjørsform  h a r v æ rt 
m ed på å legge k im en til den uro som i dag er å finne på arbeids-
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plassene. D et er da også, som bekjen t, sag t a t den som sår vind, 
skal høste storm .

D et e r snakke t m ye om prisu tv ik lingen . Sam organisasjonen i 
B ergen h a r sine årlige prisreso lusjoner — kansk je  noe avdem pet 
e tte r  a t vi fikk  borgerlig  reg jering , noe som vel er vanlig  for hele 
arbeiderbevegelsen. Vi h a r  ikke m ak te t å finne en b ru k b ar løsning, 
og prisu tv ik lingen  h a r gå tt sin sk jeve gang. Og så slåss m an om 
hvem  det skal gå u tover. D et er ganske ensidig b litt de lave in n 
tek te r. Jeg  håper a t det forslag om p risu tv ik lingen  som h er fo re
ligger, b lir fu lg t opp og at det u tløser de nødvendige rådg jerder.

Per Askeland,  S tårheim , Sogn og F jo rdane fylke: Jeg  er ikke så 
s ikker på a t debatten  på disse m øtene er så aldeles re tt. H er er det 
s to rt se tt de sam m e h e rre r  som  g år igjen, og deres m ening er vi 
ikke u k jen t med, de øvrige er m er anonym e. M an kan  få in n try k k  
av  a t det e r her som i id re tten  a t det vesentlige e r ikke å vinne, 
m en å delta. Jeg  tro r  vi g år glipp av vesentlige a rg u m en ter ved 
ikke å b ruke  g ruppearbeid  ved forhandlingen  av viktige saker.

Forslagene h er b lir nok v ed ta tt m ed s tø rre  eller m indre en d rin - 
ger, m en det vil føre til a t LO få r  en  s te rk ere  m aktposisjon, og det 
k rev er et m er fin tfø lende in strum en t fo r å reg istre re  den m isnøye 
som le tt akkum uleres «på golvet» i bedriftene. M an v u rd ere r v an 
ligvis u t fra  e t g jennom snitt, og det b lir a lltid  m isnøye hos dem  
som kom m er under gjennom snittet. La oss huske a t de ville s tre i
kene ikke hadde v æ rt m ulig hvis det ikke eksisterte  et visst g ru n n 
lag fo r dem. D et er vesentlig  a t LO h a r k o n tak t med det som 
u tv ik le r seg. Jeg  tro r vi skulle ha under kontinuerlig  arbeid  g ru p 
per som  h a r  som  oppgave å vu rdere  arbeidssituasjonen  på hver 
sin  arbeidsplass. Vi ville da ganske s ik k ert få oppleve det sam m e 
som u n d er arbeidet m ed «Program  69», a t det er gjennom gående 
problem er over hele landet.

B jarne Ingsøy, Oslo, N orsk T jenestem annslag: Jeg  er i sto re  trek k  
enig i fo rslaget til u tta le lse  om  den økonom iske situasjon, derim ot 
er jeg  i tv il om å legge for sto r vek t på prisovervåking. D et er en 
re s tr ik tiv  sak, og jeg h a r ingen tro  på v år prisovervåking. H ar noen 
i denne sal h ø rt a t rep resen tan te r f ra  p risd irek to ra te t, p ristilsyn  
e ller lokale prisnem nder noen gang h a r oppdaget a t «nå er det 
fo r dyrt»? Ikke  jeg. I så m åte  kunne det væ re  fris ten d e  å nevne 
problem et fra  den  varm e ju n i da v å r våkne presse oppdaget a t det 
v a r sto re  pris variasjoner på øl. Så opplevde m an reaksjon  hos p ris- 
m yndighetene, og to m åneder seinere e tte r  undersøkelser på 48 
steder i landet, v ar m an k la r over a t p risen  på øl varierer.
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Vi fikk  v å r t  p riskon tro llappara t i en k rise tid  m ed varem angel. 
E tte r m in m ening bør arbeiderbevegelsen  se på  denne k lokkertroen  
på  å opprettho lde denne del av v å r t b y råk ra ti. Vi h a r nå  et he lt 
annet sam funn m ed e t enestående vare tilbud , og jeg  tro r  v i h er m å 
legge m er vek t på det positive. Jeg  hadde g jerne  se tt et avsn itt i 
u tta le lsen  hvor m an gir u ttry k k  for a t m an vil væ re  m ed å bygge u t 
F o rb ru k erråd e t som h a r den positive m ålsetting  å skape prisbevisste 
fo rb rukere . LO er m ed i F o rb ru k erråd e t, og jeg  b er om a t m an 
ten k er litt på dette.

La meg også nevne et p a r ord om det som  om talte  fam ilie- og 
fo rb ru k erd ep artem en te t som fikk  en  dårlig  s ta rt, ekspanderte  lite  
og ikke h a r  g jo rt det seinere, n a tu rlig  nok, for så v id t som flere 
reg je rin g sp artier h ar p rogram feste t å oppløse dette  departem ent. 
Jeg  e r redd  for a t det h a r g å tt i tankegangen  hos m ange a t de tte  
departem ent er noe dødfødt som  m å legges ned. M en det m å jo 
væ re  noe galt i e t sam funn  hvis ikke fam ilie- og fo rb ru k e rd ep arte 
m en te t h a r oppgaver. D et skulle væ re  m ulig ganske ra sk t å s ty rke  
F o rb ru k erråd e t i dets positive arbeid.

Siste avsn itt i forslaget til u tta le lse  om den økonom iske s itu a 
sjon v irk e r noe slap t og departem en talt. D essuten, den sen tra lise rte  
tankegangen  a t S ek re ta ria te t skal gjøre jobben, s lår igjennom . Det 
er jo selvfølgelig a t S ek re ta ria te t skal følge med. D et bu rde  s tå tt 
noe om at S ek re ta ria te t skal ha  ko n tak t m ed de underordnede ledd 
og o rganer —  og m ed m edlem m ene.

Til den andre  u tta le lsen : H er foreligger m ange og tildels ulike 
forslag. La meg bare  si a t m an ikke k an  påstå  overfor e t m enneske 
som h a r oppnådd noe ved en ta riffs trid ig  konflik t, a t de tte  ikke var 
m ulig. Om «ikke mulig» v ar b litt e rs ta tte t m ed «det er ikke riktig», 
hadde v i løst det hele, e tte r  m itt skjønn. Det vi v il ha fram , er a t 
det ikke er rik tig  å oppnå fo rdeler ved ta riffs trid ig e  konflik ter.

I forbindelse m ed avsn itte t om venstreekstrem istene  og nevnelse 
av navn  v a r jeg opprinnelig  enig m ed M ugaas, m en jeg  a n ta r  a t 
kon tak tene  er gode nok til a t vi også skal få  lese om d e tte  m øtet i 
K lassekam pen. H vorfor h a r v i egentlig  nav n et m ed? D et som be ty r 
noe, er jo  v å r evne til å ta  ig jen  m ed disse folkene. La oss huske 
at det e r det ak tive m ind re ta ll som m ak te r å få i gang disse kon 
flik tene  m ed u tgangspunk t i konkre te  problem er og vanskeligheter 
på det enkelte  sted.

H er ligger det en skoleringsoppgave for LO og v idere få  fram  den 
kam pviljen  som Enger så treffende ta lte  om. 1 m in  egen organ isa
sjon  h a r en  liten  gruppe oppnådd å få  tils lu tn ing  fo r bevilgninger 
til K iruna, u tta le lse r m ot A spengren osv. m en jeg  h a r e rfa ring  for
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at det gjerne ikke skal mer til enn at noen ta r igjen for å få dette 
bildet snudd. Jeg tror vi må innstille oss på at det fortsatt blir mye 
uro og at våre egne medlemmer aktiviseres og skoleres med tanke 
på å få gjort gjeldende riktig oppfatning i slike situasjoner.

Thorvald Karlsen, Sekretariatet; Det er den økonomiske situa.sjon 
og prisutviklingen som er årsak til at dette møtet er sammenkalt, 
og det er i forbindelse med dette at man venter seg noe fra  dette 
møtet. Forventningene er store. LOs frem ste tillitsmenn har da også 
i pressen gitt u ttrykk  for spenningen omkring dette møtet. Det er 
da spørsmål om den uttalelsen som er foreslått, er for kort og 
m angler noe av den smellen som sikkert er ventet fra dette møtet. 
Jeg er k lar over at tida har væ rt knapp, at forhandlingene med 
Regjeringen har pågått helt fram  til at noe m åtte settes i pennen. 
Men dette fordrer da også at det i tillegg til uttalelsen, kommer 
k lart til u ttrykk  at hvis ikke Regjeringen vil imøtekomme disse 
kravene som LO har satt fram  overfor Regjeringen, så er LO inn
stilt på å nytte all sin innflytelse og m akt på å drive dem igjen
nom. Ellers kan også vedtakene fra dette møtet komme til å skape 
grunnlag for k ritikk  og u tfall mot LO og dens ledelse. Den fore
slåtte uttalelsen om ulovlige konflikter kan — i den prissituasjon 
vi står overfor — også bli oppfattet som en advarende pekefinger 
mot medlemmene. Jeg er enig i uttalelsene slik de foreligger og 
vil stemme for dem, men jeg ville gjerne ha gjort oppmerksom på 
de refleksjonene jeg her har nevnt.

Jeg tro r også det vil være riktig at LOs formann her gir k lart 
u ttrykk  for dette med bakgrunnen og premissene og holdningen til 
LO i forbindelse med disse uttalelsene. Det han sa i sin innlednings- 
tale her i dag, ønsker jeg forsterket i sluttreplikken.

Ellers vil jeg gi tilslutning til det Mugaas var inne på når det 
gjelder understrekningen av at det er lavtlønnsgruppene og grupper 
med liten eller ingen lønnsglidning som er særlig skadelidende på 
grunn av prisstigningen. Jeg vil i den sammenheng feste oppm erk
somheten ved den ferske opplysning her i dag om den lønnsglidning 
som har funnet sted. 7,5 prosent lønnsglidning stiller spørsmål i 
forbindelse med uttalelsens ord om den svakere reallønnsutvik- 
lingen. Det er vel sannsynlig at de som har ny tt godt av denne 
lønnsglidningen, har oppnådd den reallønnsutviklingen som var 
forutsatt i tariffoppgjøret. Det er de som ikke har oppnådd denne 
lønnsglidningen, som har hatt svakere reallønnsutvikling enn forut
satt ved tariffoppgjøret.
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Henny Jensen, Hyggen, Je rn - og M etallarbeiderforbundet: Tillat 
meg å komme inn på kvinnenes spesielle problemer. Er det noen 
som tilhører lavtlønnsgruppen, er det først og frem st kvinnene. 
Flere og flere husmødre går u t i arbeidslivet. Disse m erker pris
stigningen m er enn andre. Dessverre har en stor del av disse ikke 
aktivisert seg nok. De følger ikke prognoser og prosentutregninger 
når det gjelder prisstigning, men mer enn de fleste følger de nok 
med når det blir m indre å få for pengene. Om kvinnene ikke of
fentlig tilkjennegir sin mening om det nettopp vedtatte statsbudsjett, 
så diskuterer de det desto mer på arbeidsplassene.

Det vanlige spørsmålet er: Hvor skal dette ende?
Jeg tror kvinnene kommer sterkere med nå. Men ett forhold 

kan svekke organisasjonsaktiviteten, nemlig at kvinner ta r seg en 
tilfeldig jobb, gjerne for å tjene penger til stifting av hjem, og så 
ikke er så nøye med å innordne seg i akkordsystemer. Når det bare 
er om å gjøre å tjene penger, blir akkordene presset opp, og resul
tatet er press og stress og stort sykefravær.

La meg så spørre? Hvis Regjeringen ikke ta r standpunkt til 
Representantskapets uttalelse, hva da?

Klaus Kjelsrud, Sekretariatet: Jeg har tidligere i dag væ rt med 
og behandlet disse uttalelsene i Sekretariatet og kan derfor kort 
si at jeg slu tter meg til de forslag til u ttalelser som her foreligger.

Tidlig i debatten kom Mugaas inn på spørsmålet om å ta  SUFs 
navn u t av uttalelsen. Dette spørsmålet har flere sider, og jeg vil 
her henvise til hva Axelsen fra  Treindustriarbeiderforbundet sa da 
han skildret kampen på arbeidsplassene for mange år siden mellom 
de som viste respekt for avtaler og de mer ekstreme grupper. Jeg 
er redd for at vi nå kan komme opp i en liknende situasjon.

Når jeg likevel mener det er riktig  å ta SUFs navn med, er det 
fordi at hvis vi tier i denne forbindelse, så kan også det ha sine 
ulemper. Vi har jo sett at folk som har væ rt ute i disse ulovlige 
streiker, fnyser av indignasjon når det blir sagt at de lar seg lede 
av SUF. SUF har nemlig ingen betydningsfull fidus verken blant 
arbeidsfolk eller i befolkningen for øvrig.

Det er vel riktig som det er sagt, at den borgerlige pressen har 
støttet de ulovlige aksjonene i arbeidslivet. Det er ikke utslag av 
kjæ rlighet til SUF, men ledd i taktisk spill i kampen mot arbeider
bevegelsen. Tier vi stille med dette, vil vi fortsatt få høre at det 
«ikke er SUF som leder». Sier vi derimot k lart fra at vi vet hvor 
landet ligger, klargjør vi for alle hvordan det hele er, og dermed 
blir det vanskeligere å komme å si «vi har ikke latt oss lede av
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SUF». D erfor m ener jeg det e r rik tig  a t det nå kom m er k la r t  fram  
fra  høyeste hold hvordan  sakene i v irkeligheten  ligger an. D et er 
ingen g runn  til å legge sk ju l på det, og v i kom m er ikke u nna  den 
kam pen  som  vi her m å ta  uansett.

M en la meg også få gi s tø tte  til hva K laus H ofstad sa, og som 
nevn te  de tte  m ed v år egen og v åre  tillitsm annsu tvalgs evne til å 
løse sakene på arbeidsplassene. Jeg  tro r  han  d er sa tte  fingeren  på 
noe ganske vesentlig. Det ville v æ re  u rik tig  å re tte  noen bedreidelse 
m ot tillitsm ennene på arbeidsplassene i sin alm innelighet. Jeg  tro r  
vi h a r  dyktige tillitsm enn  på arbeidsplassene. De er ansvarsbevisste, 
og de gre ier å løse en m asse problem er. D et er g jerne  d ette  som 
p reg er arbeidsplassene, a t sakene b lir  løst på tillitsm annsplanet. 
D erfor v il det væ re  u rik tig  å s try k e  alle m ed én kam . M en v i vet 
også at det forekom m er passiv ite t på arbeidsplassene. A t sakene 
ikke b lir rap p o rte rt til forbundene, h a r  v æ rt fram m e både her i 
R epresen tan tskapet og andre  steder. A t fo rbundene h a r vanskelig  
fo r å de lta  i løsningen av saker som de ikke h a r få tt  rap p o rte rt, 
sier seg selv. Der hvor det e r nødvendig, må tillitsm ennene a k ti
viseres, og forbundene og LO m ed hele sin tyngde m å m edvirke til 
å løse problem ene på det p lan  hvor disse forefinnes.

Einar L. N ilsen, Bergen, J e rn -  og M etallarbeiderfo rbundet: Vi 
e ld re  m edlem m er innenfor LO rep resen te re r fle re  enn  enkelte  hele 
fo rbund  gjør. N år denne store  gruppen  går av m ed pensjon, kom 
m er de ned på et m inim um  av levestandard . LO h a r en  stor oppgave 
ved å sørge for a t også denne gruppen  få r levelige v ilkår. Vi skal 
ikke bare  snakke om dem  som er ak tive  i arbeidslivet, v i skal også 
ta  oss av problem ene for dem  som h a r v æ rt m ed og bygd opp det 
o rganisasjonsapparat vi h ar i dag. La oss på en verd ig  m åte forsøke 
å g jøre  noe for dem.

F orm annen  i en pensjonistgruppe i B ergen la nylig  disse p rob le
m ene fram  fo r meg og spu rte  om de kunne legges fram  for LO. 
D enne m annen  h a r v æ rt faglig  tillitsm ann  i over 50 år, og han  h ar 
også v æ rt m edlem  av d e tte  R epresen tan tskapet så han  ve t hva han 
sn ak k er om. H an snakket også om den kom pensasjon de er tilten k t 
e tte r  det nye s ta tsbudsje tte t. Tross de tte  tillegget, vil pensjonistene 
ligge s te rk t tilbake. B are LO kunne ta  fa tt i denne saken  med 
tyngde og slagkraft, sa han.

Pensjon istene er godt o rganisert i v å r tid , og organisasjonene 
deres drives i sto r u ts trek n in g  av gode, gam le veltrenede fagfore- 
ningstillitsm enn. M en de h a r ikke anledning til å føre sine saker
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fram  for LO, de m å gå til s ta tsap p ara te t, og vi ve t hva de m øter 
der av sittende  reg jering  og departem entssjefer.

Jeg  v il bare  m inne om dette  slik  a t S ek re ta ria te t kan  følge opp 
denne saken.

Tor A spengren, S ek re ta ria te t: Jeg  inn ledet m ed den ak tuelle  s itu a 
sjon og fø rte  b e trak tn ingene tilbake  ti l  siste ta riffrev isjon . L enger 
tilbake  i tida  skal jeg  ikke gå. D et h a r  ingen hensikt. Det h a r  he ller 
ingen hensik t å ta  opp problem er innenfor e t bestem t fo rbunds
om råde n å r vi d isk u te re r p risu tv ik lingen . M en Bø og en del andre  
ta le re  h a r pek t på  avsn itte t i u tta le lsen  om dette . La meg nå  bruke 
de sam m e ord som på siste felles fo rbundsstyrem øte: N år jeg  velger 
å sette  denne saken på  spissen, så er de t ford i jeg  legger så stor be
tydn ing  i den. M en jeg sa også i m in innledning k la r t og tydelig  fra  
a t i det avsn itte t som h e r er fo reslå tt, ligger det ingen k r itik k  m ot 
d et enkelte  forbund, b are  en observasjonsm elding, hvis jeg  kan  
b ru k e  et s lik t u ttry k k . D et ligger ikke noe k renkende i dette. Og 
er det ønskelig som dem pende v irkn ing  a t LOs navn  skal kom m e 
inn i e t pålegg om å væ re  forbundene behjelpelig , så h a r  ikke ad 
m in istrasjonen  det m inste im ot det. D et kan  kansk je  oppfattes som 
om LOs adm inistrasjon  h a r sv ik te t fo rbund som h a r  bedt om h jelp , 
m en såv id t jeg  k jen n er til, h a r det ikke  forekom m et a t forbund 
h a r bedt om h jelp  og ikke få tt  det. Vi k an  love b istand  i den u t 
strekn ing  vi fo rm år, kansk je  u t over hva  det b lir bed t om. E nkelte 
ganger h a r  vi fak tisk  h a tt in n try k k  av  a t fo rbundsk rav  h a r  v æ rt 
beskjedne. La meg g jen ta : Vi h a r  ingen ting  im ot den foreslå tte  
tilføyelsen.

S pørsm ålet om SUFs navn  skal kom m e m ed i denne u tta le lsen , 
er av  vesentlig  k a rak te r. Jeg  u n d ers trek e r det som A xelsen h e r ga 
u ttry k k  for, det m å væ re  det rik tige  synet. M ugaas sa a t å nevne 
SUFs n avn  i u tta le lsen  v a r å gi denne organisasjonen en julegave. 
M en det k an  bli en enda s tø rre  ju legave til SUF om R ep resen tan t
skapet ikke b e tra k te r  de tte  som noe i det hele ta t t  og ta r  denne de
len  av  forslaget u t av  u tta le lsen . Jeg  ad v are r m ot det. N år LOs 
sek re ta ria t h a r  ta t t  d e tte  m ed i u tta le lsen , er det også fo rd i det er 
spu rt u tover i v åre  organisasjoner om hvorfo r LOs adm inistrasjon  
ikke  h a r  g itt oss o rien tering  om a k k u ra t dette. D erfor synes jeg  u t 
ta le lsen  bør bli slik  den er foreslått.

O svald O lsen viste ti l  R ogaland A vis’ anstrengelser for å få  flere 
indekser og k revde a t LO skal lage en indeks til h je lp  under ta r if f 
revisjoner. Jeg  k an  fo rte lle  a t d e tte  h a r  vi d isk u te rt før. M en de t vil 
kom plisere hele fo rho ldet hv is m an skal h a  fle re  indekser, dessuten 
skal vi væ re  k la r over h v ilke t a rbeid  d e tte  m edfører. Jeg  tro r  ikke
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LO h a r m ulighet fo r å kunne skaffe seg hele det ek stra  m annskap 
som m å til hvis de t skal u tarbeides en h e lt ny  indeks som det h er 
e r ta le  om. Jeg  h a r ikke noe im ot a t d e tte  forslaget oversendes, m en 
jeg  vil allerede nå  g jøre det k la r t hvor vanskene i forbindelse med 
d e tte  foreligger.

D et Nils Johansen  sa om bilgodtgjørelsen, h a r  vi allerede n o te rt 
oss, og S ek re ta ria te t skal se næ rm ere  på  det.

T horesen ta lte  om de funksjonshem m edes situasjon og problem er. 
Og andre  g rupperinger h a r  v æ rt nevnt. Jeg  tro r  det vil væ re  rik tig  
a t LO ta r  opp d e tte  i tillegg til den u tta le lsen  som h e r b lir  ved tatt.

P riskon tro llen  er berø rt i debatten . H vilke v irkem id ler som m å 
til i forbindelse m ed den prisstopp vi k rever, m å natu rligv is v u r 
deres.

H ofstad v a r ikke tilfred s  m ed forslaget til u tta le lse  og fan t ikke 
a t det pek te  p å  noen løsning. H an  v ar skep tisk  og g ikk så lang t a t 
han  nevn te  organisasjonen som avskrevet. Jeg  synes det e r rik tig  
å ta  fa tt  i det avsn itte t det h e r d re ie r seg om —  der passer det for 
øvrig også å få  inn  det som T horvald  K arlsen  og H enny Jensen  
u n d ers trek e t —  og gjøre det k la r t a t de t ligger rea lite te r  i det som 
h er sies. Det s tå r her: Det m å fo rtsa tt væ re  S ek re ta ria te ts  oppgave 
å følge u tv ik lingen  og fo re ta  det som m åtte  væ re  nødvendig for å 
iv a re ta  m edlem m enes in teresser.

Jeg  kan  g jerne  legge til a t jeg h a r  ikke noe im ot å beny tte  den 
form ulering  som tre -f ire  ta le re  h a r  v æ rt inne på  n å r det g jelder 
ville stre iker, nem lig a t de t skal hete a t R epresen tan tskapet pålegger 
S ek re ta ria te t å følge u tv ik lingen. Det skulle væ re  tind ren d e  k la rt 
a t hv is våre  k rav  ikke b lir ta t t  tils trek k e lig  hensyn  til, v il S ek re
ta r ia te t g jøre  det som er nødvendig —  også for å u n d erstrek e  alvoret 
i det hele. Jeg  er optim ist av n a tu r, m en om nå saken kom m er til  å 
u tv ik le  seg den gale veien, e r S ek re ta ria te t rede til å d rø fte  hva 
som skal gjøres. Og la det væ re  sagt: Hvis m yndighetene ikke fo re ta r 
seg noe, så v il i h v e rt fa ll LO gjøre det.

Til A xelsens spørsm ål vil jeg  svare: Vi kom m er a ld ri til å m an i
p u le re  m ed noen av ta le r som vi h a r  inngått, eksem pelvis fly tte  da ta  
e lle r lage m arg iner m indre  enn  de er i poengoppstillingene. Jeg  vil 
også g jøre det he lt k la r t n å r  vi snakker om subsidier, a t k rav e t 
v å r t g jelder tida  etter  1. ap ril 1971, a ltså  etter  indeksreguleringen.

B jordal ga u ttry k k  for at ledelsen i fagbevegelsen er fo r lite  u te  
i m arka. Det er r ik tig  a t vi ikke g reier å dekke opp over alt. L ikevel 
vet vi a t de t e r en u tny tte lsesg rad  —  for ikke å si ro v d rift —  på 
v åre  sen tra le  tillitsm enn  som vanskelig  k an  økes. M er service og 
m er reisev irksom het i de enkelte  fo rbund  e r et spørsm ål om øko
nom i og ansettelse av  flere  som kan  settes inn  i reisevirksom het.
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D ette er e t spørsm ål vi skal ta  grundig  fo r oss. In te t e r m er v ik tig  
enn å bringe veiledning og inform asjon til tillitsm enn  og m edlem 
m er i d istrik ten e  gjennom  reisende tillitsm enn.

E nger b e fa tte t seg m ed forholdene i Odda, og la  meg i den fo r
b indelse si a t vi også h a r  m ange rad ik a le re  som er villige til å følge 
spillets reg ler selv om de går lan g t i sin faglige ak tiv ite t. Da kan  
det væ re  g ru n n  til å ta  fa tt i dem  som ikke vil følge disse reglene. 
LO skal i så m åte  g jøre hva  som er m ulig  for å y te  bistand.

Ingsøy ta lte  om F o rb ru k erråd e t. I LO sen tra lt e r de t sam m e fo r
hold d isk u te rt i v ideste forstand , m en vi fa n t ikke å kunne ta  med 
noe av  d e tte  i denne u tta le lsen . Vi er n a tu rligv is ikke m inst o p p ta tt 
av å tenke på  våre  egne m edlem m er n å r det g jelder overvåking av 
p risu tv ik lingen . D ette skal vi forsøke å ta  fa tt på  spesielt.

T horvald  K arlsen  ønsket en ste rkere  u tta le lse . D et jeg  nå  h a r  sagt, 
skulle kansk je  ha  av k la re t en del i denne forbindelse. N år det g je l
der fo rventn ingene ti l  represen tan tskapsm øtene , m å det kunne 
bem erkes a t R epresen tan tskapet m å kunne ha sine m øter u ten  at 
det hver gang forventes a t slike m øter skal «komme ut» m ed en 
revolusjon.

M an kan  ha få tt  det in n try k k  a t en krone vunnet ved tariffs trid ig  
aksjon er m er verd  enn en krone vu n n et ved ord inæ re fo rh an d 
linger. Jeg  bare  trek k e r d e tte  fram  u ten  d irek te  sam m enlikninger.

For øvrig tro r  jeg  det ikke er uen ighet om det som h er er kom 
m et fram . Det som even tue lt m åtte  forekom m e av m eningsforskjell, 
innsk renker seg tydeligv is bare  til fo rm  og utform ing. Og jeg  håper 
vi kan  gå fra  de tte  rep resen tan tskapsm øtet så enige som overhodet 
m ulig.

Voteringen.

D irigenten  g ikk d e re tte r til vo tering  over de foreliggende forslag.
Forslag  fra  O svald Olsen: «R epresen tan tskapet pålegger LO å 

lage en  levekostnadsindeks for L O -m edlem m er og som skal b rukes 
som h je lpem aterie ll ved tariffrev isjoner.»

D irigenten foreslo forslaget oversendt S ek re ta ria te t.
D irigentens forslag ble enstem m ig  bifalt.
D irigenten foreslo d e re tte r v o te rt over forslaget til u tta le lse  om 

den økonom iske situasjon.
Sekretaria te ts  forslag til u tta le lse  ble enstem m ig  bifalt.
D irigenten  g jorde oppm erksom  på  a t det i forbindelse m ed u t ta 

lelsen om ta riffs trid ig e  s tre ik er fo re lå  to nesten  likelydende fo r
slag, nem lig fra  A rild  K alvik  m ed følgende ordlyd: «LOs sek re 
ta r ia t pålegges å gi fo rbundene a ll m ulig stø tte  i de tte  arbeid»
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(som  siste lin je  i u tta le lsen ). Og fra  S verre  Enger: «R epresen tan t
skapet pålegger S ek re ta ria te t å væ re  forbundene behjelpelig  med 
dette.»

—  Vi h a r ko n fere rt m ed de to  forslagsstillerne, fo rtsa tte  d ir ig en 
ten, og såvidt vi fo rs tå r, e r det enighet om a t Enger går over til 
K alv iks forslag, slik  a t det da foreligger bare  e tt forslag. Jeg  vil 
foreslå a t v i t i l tre r  d e tte  tillegget.

D irigentens forslag ble enstem m ig  bifalt.
Forslag fra  W illard  K ristiansen: «A rbeidsgiverne m å væ re  seg 

s itt ansvar bevisst ved å sørge for a t tv is te r b lir  løst m ed våre  t i l 
litsm enn i bedriftene på en  h u rtig e re  og m er positiv  m åte  enn hva 
det h ar v æ rt eksem pler på i 1970».

H er vil jeg  g jøre oppm erksom  på a t  det til d irigen tp lassen  er 
kom m et en redaksjonell innpasning av dette  forslag  i u ttalelsen , 
nem lig a t m an e tte r  4. avsn itt få r en tilføyelse om  a t «Represen- 
taskape t u n d erstrek e r de tte  og peker på  a t arbeidsg iverne m å væ re 
seg s itt ansvar bevisst osv.»

Jeg  vil fo reslå at den redaksjonelle  innpasning overlates adm in i
strasjonen , v idere a t R epresen tan tskapet t i ltre r  W illard  K ristiansens 
foreslå tte  tilføyelse.

D irigentens forslag ble enstem m ig bifalt.
Forslag fra  S igurd  Lønseth til 2. setn ing i 2. av sn itt i u tta le lsen : 

«Det er likevel forkaste lig  å søke slike problem er løst ved h jelp  av 
ville streiker» .

Ved a lte rn a tiv  vo tering  m ellom  denne setn ingen  og den  tilsv a r
ende fo reslå tt i S ek re ta ria te ts  u tta le lser, ble Sekretaria tets ved ta tt 
m ed stort flerta ll.

Hele Sekretaria tets innstilling  m ed de ved ta tte  endringer ble der
etter  ved ta tt m ot én stem m e.

Sykelønnsordningen.

LOs nestform ann, Odd H øjdahl, ga følgende redegjørelse om sy k e
lønnsordningen :

De spørsm ål i forbindelse m ed sykelønnsordningen som  nå  er 
under behandling  i LO, e r tilleggstrygden  og den økonom iske s til
ling  den befinner seg i. Ved tariffoppg jø re t i v år v ar vi k la r  over at 
tilleggstrygdens økonom i v ar for svak, og a t vi sto overfor e tt av to 
a lte rn a tiv er, nem lig en ten  å øke prem ien  e ller å senke ytelsene. 
R esu lta te t ble a t arbeidsgivernes andel ble økt m ed 2,5 øre pr. a r 
beidet tim e. Vi v a r vel noe «snille» n å r vi h åpet a t disse beregn in - 
ger sku lle  holde tilleggstrygdens bu d sje tt i balanse. D et h a r det
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nem lig ikke gjort. T illeggstrygden h a r gå tt m ed s to rt underskudd. 
D en utvilsom m e årsak  er økt sykefravæ r.

Foreløpig er underskuddet 29 m illioner kroner, og ekspertene h a r 
regne t u t  a t i perioden fram  til 1. ju li 1972 vil det i v erste  fa ll bli 
60 m ill. k ro n er i underskudd  og som det er noe u k la r t hvem  skal 
ha ansvare t for. H er g je lder det en p riv a t av ta le  m ellom  N.A.F. og 
LO, og an takelig  s tå r  disse organisasjoner ansvarlig  for ordningen. 
N.A.F. h a r nå  re ist k rav  overfor LO og bed t om fo rhandlinger, og 
det e r de rfra  sa tt fram  forslag om å redusere  ytelsene. LO h a r 
foreløpig sv a rt a t vi ikke kan  aksep tere  dette , m en fo reslår a t disse 
to organisasjonene sam m en går til sosialm inisteren m ed spørsm ål 
om sta ten  k an  g aran te re  det underskudd  som m åtte  oppstå inn til 1. 
ju li 1972. Vi h a r in n til nå ikke få tt  svar fra  sosialm inisteren, m en 
v i reg n er m ed a t spørsm ålet er d isk u te rt i R egjeringen og a t vi vil 
få  svar en  av de fø rste  dager. H va svare t kan  kom m e til å gå u t 
på, e r det um ulig  å ha noen m ening om, vi bare  håp er a t det b lir 
positivt.

D ette e r den ak u tte  situasjon. Men det er også en annen side ved 
tilleggstrygdeordningen, nem lig dens adm inistrasjon. Forholdet er 
a t den offentlige syketrygd  b lir inko rp o rert i Fo lketrygden  fra  1. 
ja n u a r  1971, og R ikstrygdeverket h a r sagt opp den nåvæ rende ad 
m in istrasjon  av både tilleggstrygden, av slu ttvederlagsordn ingen  og 
u tv ik lings- og opplysningsfondet. D et e r nå  i gang fo rhand linger 
m ellom  hovedorganisasjonene og R ikstrygdeverket for å finne en 
annen  adm inistrasjonsordning. Men det er h e lt på det rene a t den 
ordning m an fin n er fram  til —  i alle fa ll n år det g jelder s lu ttv ed e r
lagsordningen —■ bare  m å bli av m id lertid ig  k arak te r. P å  lenger 
sik t v il det an takelig  bli m eget vanskelig  å opprettho lde en egen 
adm inistrasjonsordning  fo r sykelønnsordningen, det v il nem lig bli 
uforholdsm essig kostbart.

Vi tok  fo rresten  konsekvensen av dette  u n d er ta riffoppg jø re t i 
vår. Da reiste  nem lig LO et k rav  over for R egjeringen om a t m an 
skulle nedsette  en offentlig  kom ité som skulle u tred e  hele syke- 
lønnsspørsm ålet. Vi k revde a t m an skulle kom m e fram  til en ens
a rte t sykelønnsordning for alle ansatte . M an v ar k la r  over a t m an 
ikke kunne opprettho lde den nåvæ rende sykelønnsordning, og vi 
pek te  på a t kom itéen også bu rde  v u rd e re  en inkorporering  av  til-  
leggs-sykelønnsordningen i den alm innelige trygdeordning .

LOs brev  av 18. m ars i å r h a r vi ikke få tt  endelig svar på. D et 
v il jeg  m eget s te rk t beklage. Vi bu rde  ha h a tt denne kom itéen i 
a rbeid  for lenge siden. Nå befinner vi oss i en a k u tt tidsnød og m å 
an takelig  gå inn  på m indre heldige ordn inger for å kunne finne
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fram  til noe pr. 1. ja n u a r 1971. Men vi håper a t denne kom itéen 
nå b lir n edsatt um iddelbart.

Endelig er det en  tred je  side ved  hele denne saken, nem lig o rd 
ningen m ed sk a tte frih e t for y te lser fra  den alm innelige syketrygd  
(sykepengene). F ra  F inansdepartem en tet fikk  v i for noen dager siden 
et sk riv  der det foreslås a t denne skattefrihetsbestem m elsen  opphe
ves fo r alle sykelønnsordninger som er bedre  enn  den ordning vi 
h a r for tilleggstrygden.

La m eg forsøke å fo rk la re  k o rt hva  dette  innebæ rer: D et som 
F inansdepartem entet er u te  e tte r, er a t m an før 1. jan u a r 1971 
skal få en d re t denne bestem m elsen slik  a t ikke statstjenestem .enn 
fra  nevn te  dato få r  denne ska tte frihe t. Forholdet er nem lig a t fast 
ansa tte  sta tstjenestem en  nå er i en  egen prem ieklasse i T rygdekas
sen, de be ta le r en lavere  syketrygdprem ie, m en få r  h e ller ikke dag
penger un d er sykdom  av trygdekassene, m en derim ot fu ll lønn 
un d er sykdom  en bestem t tid. N år m an nv  inko rpo rerer S yketrygden  
i Folketrygden , skal jo  p rem ien  betales over skatteseddelen, og da 
vil det væ re  p rak tisk  um ulig  å holde unna noen g rupper. A lle m å 
kom m e m ed på sam m e p lan  i den nye sykelønnsordningen. Dette 
v il da også om fatte  sta tstjenestem enn . H ittil h a r sta tstjenestem enn  
h a tt fu ll lønn u n d er sykdom , m en hvis m an ikke en d rer skatteloven, 
v il de få  m er enn  fu ll lønn un d er sykdom , nem lig fu ll lønn fra  sin 
arbeidsgiver pluss sk a tte fr itak  for det sykepengene u tg jø r. Det vil i 
p raksis si a t de få r m er u tb e ta lt n å r  de er syke enn n å r de er i 
arbeid, og om det sier F inansdepartem entet a t skatte loven  m a endres.

H vordan  vil så denne endringen  v irke  på de fo rsk jellige grupper?
F or arbeidere  i det p riv a te  næ ringsliv  som i dag er i tilleggs

trygden , v il det ikke bli noen end re t sykelønnsordning ved a t m an 
en d rer skatte loven  på  dette  punk t. Forholdet b lir nøyaktig  som i 
dag. F un k sjo n æ rer i p riv a t v irksom het og som h a r fu ll lønn under 
sykdom , v il få  en dårligere  ordning  e tte r  1. ja n u a r hvis skatte loven  
endres. I dag h a r disse høyere in n tek t un d er sykdom  enn  n å r de 
er i arbeid.

F ast ansa tte  sta tstjenestem enn  få r  ved endring  av loven sam m e 
ordning  som i dag. Hvis m an ikke en d rer loven, få r  de bedre  o rd 
ning. D erim ot m id lertid ige tjenestem enn  og sta tsa rbe idere  vil få  en 
dårligere  ordning hvis m an en d rer skatteloven. De h a r nem lig 
sam m e ordning i dag som  funksjonæ rene i de t p riva te  næ ringsliv .

Endelig h a r vi den kom m unale sek to r som kom m er i sam m e s til
ling som  fu n k sjo n æ rer i det p riv a te  næ ringsliv . De h a r i dag høyere 
in n tek t under sykdom  enn  n å r de er i arbeid, og de v il a ltså  kom m e 
d årligere  ut.
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I de tte  m øtet vi hadde m ed F inansdepartem entet, redegjorde vi 
for disse forsk jellige utslag og sa fra  a t det ikke v ar m ulig for oss 
i løpet av 4— 5 dager å kunne ta  e t endelig s tan d p u n k t —  v i m åtte  
få  u tred e t alle sider ved saken, også detaljene, før vi kunne ta  et 
endelig  standpunk t. D ette h a r vi m eddelt F inansdepartem entet, m en 
v i h a r ikke få tt  noen reaksjon  derfra .

Reidar Langås, N orsk G rafisk  F orbund: D et vi i G rafisk  Forbund  
e r o p p ta tt av i forbindelse m ed syketrygden , er hvordan  d e tte  kom 
m er ti l  å slå u t for v å rt om råde. Vi h a r  nem lig spesialav tale  som 
kom  før tilleggstrygden  trå d te  i k ra ft, og vi e r u n n ta tt fra  m ed
lem skap i sistnevnte. Spesialav talen  om fatter alle tre  fag g ru p p erin - 
ger i fo rbundet. K artonnasje  er ikke med. Vi v il g jerne ha  svar på 
om d e tte  nye som h er er sk issert av H øjdahl, få r innv irkn ing  på 
v å r av tale  m ed arbeidsgiverne.

W iktor  R em m e,  Oslo, N orsk S k in n - og L æ rarbe iderfo rbund : S ta ts 
m in ister B orten  h a r u tta lt  ved en  rekke  an ledninger a t han  h a r et 
godt sam arbeid  m ed arbeidslivets organisasjoner. Nå skal vi vel 
ikke d irek te  gi ham  skylden  for a t vi ikke h a r få tt  sv ar på brev  
av 18. m ars, m en dette  er lang ven te tid  —  i h v e rt fa ll sam m enlik
n e t m ed a t finansm in ister M yrvoll v en te r å få  svar fra  oss ennå 
før en uke  er gått.

D et in teressan te  i denne saken  i forbindelse m ed det store u n d e r
skuddet i syketrygden  er hv ilken  epidem i av sykdom  som h a r ra m 
m et landet?  Jeg  tro r  d e tte  er viktig . I Oslo føres sta tis tik k  som  viser 
hv ilke sykdom sarter som fo ran led iger fra v æ r fra  arbeidet. D et 
kunne væ re  in teressan t om LO fik k  en slik  oversik t og som viste 
h vordan  de forskjellige sykdom sgrupper s lå r u t  i de forskjellige 
landsdeler.

Odd Højdahl: Jeg  kan  ikke svare  he lt eksak t på spørsm ålet fra  
G rafisk  Forbund, m en i n o ta te r vi fikk  fra  F inansdepartem en tet 
h e te r det: P å  denne bakgrunn  m å en nå  ta  opp spørsm ålet om en 
begrensning i den g jeldende sk a tte frih e t fo r sykepenger, for ek 
sem pel slik  a t sykepengene skattelegges i fø lgende tilfe lle r:

1. N år arbeidsg iveren  u tb e ta le r fu ll lønn og selv innkasserer syke
pengene. (P riv a te  funksjonæ rer og kom m uneansatte).

2. N år arbeidsg iveren  u tb e ta le r  lønn svarende til d ifferansen  m el
lom  fu ll lønn og sykepenger og arbe idstakeren  hever syke
pengene.

3. N år arbeidsg iveren  u tb e ta le r lønn som  overstiger tilleggssyke- 
pengene e tte r  av ta len  m ellom  LO og N.A.F.
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— Det er vel her, føyde Højdahl til, a t skjæringspunktet for G ra
fisk er å finne. Hvis den ordningen Grafisk har, er litt bedre enn til- 
leggssyketrygden, vil m an skattelegge sykepengene. Hvis den er 
lik eller dårligere, vil man ikke skattelegge den.

Det spørsmålet Remme berørte, er meget vanskelig. Det er helt 
på det rene at noe av den stigningen i sykefraværet vi har ha tt i 
de seinere åra, er reell. I dag er det slik at folk kan bli sykmeldt 
og sykm elder seg noe hyppigere enn før. Når man nå føler seg litt 
syk, kan m an bli tilrådet av lege å være hjemme. Før gikk man 
på jobben selv om man var litt syk. Dette har vel noe av sin årsak 
i velstandsøkning, større kunnskaper om sm ittefare osv.

Men jeg tror også det kan sies at noe av økningen kan skyldes 
misbruk. Det er kanskje et lite antall mennesker som ta r u t mer 
sykepenger enn strengt ta tt nødvendig. Vi er interessert i en kon
troll som ikke avskjæ rer folk fra sykepenger når de virkelig er 
syke, men som kan bremse på m isbruket. Det fortvilte u t fra  dette 
synspunkt er at det ikke ser ut til at legene kan yte oss noe bistand 
i dette spørsmålet.

Da vi etter tariffoppgjøret i vår laget vår fellesuttalelse, fikk vi 
reaksjon fra  legehold. De vil over hodet ikke høre tale om at en 
lege sykmelder en person uberettiget. Uten et fornuftig og forsvarlig 
samarbeid med legene, vil det fra fagbevegelsens side kunne gjøres 
svæ rt lite i dette spørsmålet.

E tter at hovedkasserer Einar Strand  hadde orientert representan
tene om reise- og diettoppgjør, takket Tor Aspengren for saklig 
debatt, og deretter ble representantskapsm øtet hevet.




